
POPRAVITI MORAMO NAŠE NOTRANJE ODNOSE DO DELA, 
MATERIALA, PODJETJA IN SODELAVCEV

V času, ko sestavljamo to analizo, še nimamo na voljo vseh 
dokončnih podatkov, da bi lahko v celoti ocenili poslovanje 
podjetja v letu 1967. Razpoložljivi podatki pa dovolj raz
umljivo osvetljujejo naše delo, tako da ga moremo s polno 
odgovornostjo kritično oceniti.

Če pogledamo doseganje fizič
nega obsega proizvodnje, smo 
dosegli po enotah in v podjetju

Blagovna proizvodnja 
Skupna proizvodnja

Letni finančni plan smo doseg
li v višini 96 odstotkov. Stroške 
po režijskem planu pa smo pre
segli za 8,6 odstotka. Osebnih do
hodkov smo izplačali v višini 94,2 
odstotka nasproti planiranim. 
Kot vidimo, smo z delom ostali 
precej pod planom, ki bi ga lah
ko izpolnili, če bi se skozi vse

skupaj naslednji uspeh v primer
javi s planom za leto 1967 (za
okroženo v odstotkih):

FI MO PK Ostali Skupaj
81 63 110 78
81,5 88,9 85,8 89,7 84,4

lahko izplačali povprečno 106.358 
Sdin mesečno. Pri tem bi bili tu
di prekoračni ostali stroški kriti.

Samo stoodstotno uresničenje 
proizvodnega plana nam bi omo
gočilo povprečno višje osebne 
dohodke skozi vse leto za 16,5 od
stotka, kjer pa štednje pri osta
lih stroških še nismo upoštevali.

leto zavzemali tako, kot smo se 
v drugi polovici leta, kar nazorno 
kaže grafikon.

Zakaj delovni elan v začetku 
leta zmeraj popusti?

Zdi se nam, da smo najbolj za
interesirani na osebnih dohod
kih. Pa poglejmo, kakšni so bili 
in kakšne bi bili upravičeni do
biti glede na izpolnjevanje bla
govne proizvodnje in ustvarjanja 
stroškov. Povprečni mesečni ne
to osebni dohodek smo dosegli 
v višini 91,225 Sdin. Če bi upošte
vali doseženo količinsko proiz
vodnjo, bi smel znašati povpre- 
ček 75.536 Sdin. Pri odštetju pre
koračenih predvidenih stroškov 
bi znašalo povprečje le 62.994 
Sdin, upoštevajoč stoodstotne 
planske stroške. Pri priznavanju 
stroškov poslovanja v višini do
sežene proizvodnje in realizira
nih dohodkov pa komaj 53,697 
Sdin. Vidimo torej, da smo dobi
li skoraj dvakrat večje osebne 
dohodke, kot pa smo jih »pride
lali« v razmerah, ko smo spreje
mali plan za leto 1967.

Iz prikazanega lahko sklepa
mo, da nam zmanjšuje osebne 
dohodke prekoračevanje stroškov 
v znatno večji meri kot pa neiz
polnjevanje obsega proizvodnje. 
Vpliva seve oboje. Pri tem pa 
moramo upoštevati, da stroški 
ne naraščajo v sorazmerju z na
raščanjem proizvodnje, temveč 
prav nasprotno. Linearno se z 
večanjem proizvodnje povečujejo 
v glavnem le stroški za izdelo
valni material, če z njim racio
nalno gospodarimo, vtem ko celo 

ogonski stroški (pogon strojev) 
■!: ne naraščajo več sorazmerno, 

.cer sc izraba pogonske sile po- 
'veča. Pri stoodstotni izpolnitvi 
proizvodnega plana bi se ostali 
stroški bistveno ne povečali, 
vtem ko bi dohodki gotovo bili 
sorazmerno večji, tako da bi ob 
upoštevanju večjih stroškov za 
ostali material -in delno režije

Če pa upoštevamo, da vplivamo 
neposredno ali posredno vsi za
posleni skupaj vsaj na 50 odstot
kov vseh stroškov, predvsem pa 
na material in režijo, in bi te do
segali v okviru planskih propor
cev, nam bi ostalo za osebne do
hodke še nadaljnjih 15 odstot
kov. Tako bi dosegli povprečje 
122.312 Sdin na mesec in bi bili 
med najboljšimi v občini. Vse to 
torej lahko dosežemo sami. A 
brez truda se še čevelj ne obuje. 
Zavedati se moramo, da nam no
bena analitična ocena niti pravil
nik ne moreta dati drugačnih 
osebnih dohodkov, kot si jih s 
svojim delom sami ustvarimo. Da 
pa si res lahko ustvarimo boljše 
osebne dohodke, ni dvoma. A 
popraviti moramo naše notranje 
odnose do dela, do materiala, do 
podjetja, do sodelavca.

Na različna škodljiva nasprotja 
naletimo zelo pogosto. Evidenti

rani in neevidentirani stroški za 
nadomestitev izmečkov, popravil, 
dodelav itd. so nam odjedli naj
manj enomesečne osebne dohod
ke. Ne smemo vedno in za vsako 
ceno zasledovati le osebnih kori
sti na škodo sodelavca, enote ali 
celotnega kolektiva. Le če bo 
podjetje uspevalo kot celota, bo
do tudi naše individualne zahte
ve lahko zadovoljene. Osebni do
hodki, ki smo jih dobili prek de
jansko zasluženih, so zmanjšali 
naše sklade podjetja. Skladi pa 
so za vsako podjetje življenjske
ga pomena, saj iz teh povečuje 
sredstva za svoja obratna sred
stva in investicije, financira sta
novanjsko gradnjo, rekreacijo 
itd. Vse to se potem vrača z ob
restmi v obliki zmanjšanja stro
škov za obresti na kredite za ob
ratna sredstva, boljših proizvod
nih razmer in višje produktivno
sti.

Vse to vpliva seve na boljše po
slovanje, večje dohodke in manj
še stroške, kar omogoča višanje 
osebnih dohodkov. Pametno vla
ganje se nam dobro obrestuje. 
Toda treba je hoteti in kolo za
vrteti!

Ivan Kaiserberger, dipl. oec.

Mlin za flotacijo za Kherset-Voussef v Alžiru

Centrifugalne nizkotlačne vertikalne črpalke za ČP Smederevo

Z montaže v HE Rami
Za nami je staro leto in po starem običaju pregledamo, 

kaj vse smo naredili v minulem letu. Najbolj nas razveseli, 
če lahko ugotovimo, da je bilo leto uspešno.

Montaža v HE RAMI se je s 
koncem leta približala koncu. Na
vada je, da v januarju radi zapi
šemo s številkami, kaj smo sto
rili: v letu 1967 smo montirali 
v Rami kar za 850 ton opreme. 
Prav v mesecu decembru, ko so 
si ljudje belili glave, kam na 
Silvestrovanje, smo tu imeli naj
več dela. V začetku decembra 
smo začeli z montažo regulacije, 
kmalu zatem smo montirali naše 
najtežje dele opreme v enem ko
su in sicer kroglasta zasuna, ki 
tehtata vsak po 80 ton! Prav zato 
ni bilo časa misliti na kaj dru
gega, saj s takim bremenom, ka
kor sta kroglasta zasuna, delo 
niti ni enostavno niti lahko, več
krat je celo nevarno, če so spo
sobni ljudje pri takih delih, je to 
precej lažje, saj že tako in tako 
zmeraj nastopajo še dodatne te

žave, kakor je npr. v Rami zelo 
utesnjena strojnica, kar dela pre
cej preglavic posebno pri spu
ščanju težkih delov po 20 m glo
boko.

V zadnjih dneh decembra smo 
torej končali z montažo tako ime
novane težke opreme; zdaj nam 
ostane še regulacija in del spoj
nih cevovodov, pa še druga drob
na dela. Seveda razen del v 
strojnici je tu še celotno loputno 
postrojenje na vodostanu, ki je 
oddaljen od centrale tri kilomet
re; a če bi potovali navpično 
navzgor, bi skrajšali pot na 250 
metrov! Vodostan je torej nad 
strojnico, saj je strojnica v hribu 
in tlačni cevovod navpičen. Delo 
na vodostanu se prične šele po 
montaži tlačnih cevovodov, ki jih

montira Metalna. Delo pod ska
lami globoko pod hribom, kjer 
si obdan z masivnimi betoni, po
vrhu pa še daleč od domačega 
okolja, ki ga za praznike vsak 
tako rad ima, prav gotovo ni 
enostavno, niti zdravo za ljudi. 
Vendar z dobro voljo so na kon
cu premagani tudi hrib, reka, 
beton in vse, kar hoče človek 
ustvariti in spremeniti za blagi
njo nas vseh. Prav vsak rad po
gleda po strojnici in si s pono
som prizna, da je bilo minulo 
leto uspešno; tako lažje zakoraka 
v novo, ki bo pokazalo dokonč
ne rezultate našega dela, saj se 
morajo turbine čimprej zavrteti, 
kar si seve tudi mi želimo. Za 
uspeh pri montažnih delih gre 
vsa zahvala in pohvala celotni 
ekipi, saj so se vsi trudili, da bi 
čimprej dokončali svoje delo in 
se vrnili k svojim družinam.

inž. Silvan Štokelj
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Politika iz Beograda je 22. 1. 
1968 objavila vest, da so zagreb
ško podjetje Rade Končar, ljub
ljanski Litostroj in mariborska 
Metalna sklenili pogodbo o tem, 
da bodo opremili hidroelektrar
no Mahabad v Perziji. Po pogod
bi, ki jo je za to podjetje skleni
lo poslovno združenje Ingra s 
perzijskim ministrstvom za ener
getiko in vodno gospodarstvo, 
mora biti elektrarna gotova in 
pričeti z delovanjem v prvi polo
vici 1970.

Skupna vrednost opreme, ki jo 
bodo dobavila jugoslovanska pod
jetja, znaša 1,2 milijona dolarjev. 
V to še niso vračunani stroški za 
čezmorski in lokalni transport,

prav tako tudi ne stroški za mon
tažna dela, ki jih bodo opravljali 
jugoslovanski strokovnjaki.

KAJ SO PISALI DRUGI

Z GRADBIŠČA HE RIJEKA
Novi list iz Reke je 12. 1. 1968 

objavil vest z gradbišča HE Ri- 
jeka. V mesecu januarju je za
radi silovite burje prišlo do pre
kinitve električnega toka. Na
vzlic temu ni pri montaži turbin 
in generatorja prišlo do zastojev. 
Montažo Francisovih turbin 
opravljajo monterji iz Litostro
ja. Ugotoviti pa moramo, da dela 
potekajo hitro in brez ovir. Na 
obeh turbinah so postavljene že 
osi in turbinske lopatice.
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Osebni prejemki v letu 1967
V preteklem letu je bilo v Litostroju zaposlenih pov

prečno 3.188 ljudi. In ta povprečnik je prejemal mesečno 
91.310 starih dinarjev osebnih dohodkov. Verjetno ta pre
jemek ni bil tolikšen, da bi zadostil njegovim potrebam 
ali željam, toda dejstvo je, da je njegov predhodnik, pov
prečnik v letu 1966, prejemal le 79.353 starih dinarjev oseb
nih prejemkov. Torej je bilo lansko leto za celih 15 °/o boljše 
od predlanskega — glede osebnih prejemkov. Odgovor na 
to, ali so bili ti prejemki premajhni, primerni ali preveliki, 
pa bomo dobili šele po proučitvi in primerjavi z našimi 
poslovnimi uspehi v letu 1967, ko bo na voljo zadevno po
slovno poročilo.

V eni zadnjih številk našega 
glasila smo za devet mesecev leta 
1967 navedli le tiste podatke o 
naših osebnih prejemkih, za ka
tere smo menili, da so zanimivi.

Dopolnimo danes ta pregled še

Skupna proizvodnja 
Blagovna proizvodnja 
Fakturirana realizacija 
Plačana realizacija

s podatki o zadnjih treh mesecih 
leta 1967 in nato vse skupaj zdru
žimo v enovit pregled čez leto 
1967.

Najprej si oglejmo poslovne 
rezultate:
Plan Izpolnitev %

20.5101 17.3061 84,40
14.340 10.353 72,20
20.804.106 Sdin 
20.804.106 Sdin

Ta pregled ni popoln (a ne po 
krivdi uredništva). Upamo, da ga 
bomo lahko kmalu dopolnili z 
ugodnejšimi podatki. Vsekakor 
nas moti zadnji stolpec, ker so 
rezultati preveč oddaljeni od

1967 — povprečje I—IX 
oktober 
november 
december 
povprečje 1967

vrednosti 100%! Ta ugotovitev 
pa ni bila brez posledic. Zato si 
v nadaljevanju oglejmo, koliko 
odstotni so bili osebni prejemki 
od naših »zahtevkov« po osebnih 
prejemkih:

85,90 »/o
89,00 »/o
89,00 »/o

102,00 »/o
87,75 «/o

POVPREČNI NETO MESEČNI OSEBNI DOHODKI 
V LETIH 1966 IN 1967

___ ✓

------ ---------

XI XI/VI VII Vlil IX X

Uspešnejši »finiš« v zadnjem 
tromesečju (povprečje 93 1/3 %>) 
je bil preslaboten, da bi letno 
povprečje dvignil više kot na 87,75 
odstotkov.

1967 — januar—september 
oktober 
november 
december 
januar—december

V obravnavanem obdobju so 
bili izplačani naslednji bruto 
osebni prejemki (v starih dinar
jih):

3.971,232.268 104,49 »/o
453,966.919 105,47 %
459,095.032 99,07 %
519,900.369 111,91 %

5.403,705.526 104,81 %

V zadnjem stolpcu je navedeno 
odstotkovno razmerje med izpla
čili v letu 1967 in predhodnim 
letom 1966. Tako ugotovimo, da 
je bilo v letu 1967 v celoti izpla
čanih 4,81 »/o več osebnih dohod
kov in prejemkov kot v letu 1966.

1967 — povprečje I—IX 
oktober 
november 
december 
povprečje 1967

V zadnjem stolpcu je navedeno 
odstotkovno razmerje izplačil v 
letu 1967 in letu 1966, o čemer 
smo že uvodoma govorili. Zani
miv pa je tudi grafični prikaz 
povprečnih neto mesečnih dohod
kov na zaposlenega v letih 1967 
in 1966 (glej diagram).

1967 — povprečje I—IX 
oktober 
november 
december 
povprečje 1967

Boljšo sliko dobimo, če izraču
namo neto osebni prejemek na 
zaposlenega, saj se je število za
poslenih zmanjšalo. Povprečni ne. 
to mesečni prejemki na zaposle
nega so znašali v obravnavanem 
obdobju (v Sdin):

88.888 115,21 %
92.806 114,82<>/o
94.863 113,25 "/o

108.116 116,48«/o
91.310 115,060/»

Poglejmo še, kako se je gibalo 
število zaposlenih, pri čemer je 
ta izraz uporabljen za tisto števi
lo zaposlenih, ki so navedeni na 
izplačilnih seznamih obravnava
nih izplačil:

3.206 92,66 %
3.164 94,53 "/o
3.146 94,19 "/o
3.130 94,50 °/o
3.188 93,00 "A

V zadnjem stolpcu je navedeno 
odstotkovno razmerje med zapo
slenimi v letu 1967 in letu 1966. 
Ali je to gibanje števila zaposle
nih navzdol pozitivno ali nega
tivno, bi zahtevalo posebno pro
učitev, kajti dobiti bi morali 
odgovor, kdo je odšel.

1967
januar—september 
oktober 
november 
december 
j anuar—december

Pri dosedanjih pregledih o 
osebnih prejemkih smo prikazo
vali tudi razmerje med skupnim 
neto izplačilom nasproti vredno
sti vsote EČ-1 in EČ-2, torej raz
merje med skupnim neto izplači
lom nasproti našim »osnovnim 
plačam«, ki izgleda za obravna
vano obdobje takole (v Sdin):

%>
117,13 

113,23 
124,92 
135,08 
118,95

Skupno 
neto izplačilo

2.562,700.057
293,637.846
298,437.953
338,404.507

3.493,180.363

Vrednost 
EČ-1 in EČ-2
2.187,988.652

259,329.051
238,891.996
250,522.131

2.936,731.830
Torej smo vsak mesec razen 

čistih, nedotaknjenih osnov izpla
čevali še nekaj zraven. Kaj in 
koliko, je razvidno iz spodnje 
zbirne tabele, kjer so navedene 
vrste izplačil v čistih zneskih z 
ustrezno odstotkovno strukturo,

a v zadnjem stolpcu še odstot- 
kovna struktura izplačil nad vso
to Eč-1 in EČ-2 za celo leto 1967.

Z zvezdico oznamovane vrste 
izplačil so bile izplačane le prve 
štiri mesece leta 1967. Tabela 
izgleda takole:

Sdin
Eč-1 1.476,365.412 42,26 —

EČ-2 1.460,366.418 41,80 —

Redni dopust 265,289.276 7,60 25,30
Preseg norm 261,360.905 7,50 24,91
Prazniki 101,683.984 2,92 9,70
Nadure (50 %) 98,799.842 2,82 9,41
Težavnost 85,476.869 2,44 8,15
Stalnost 82,201.650 2,36 7,83
* VP 43 44,498.684

40,505.839
1,28 4,24

* VP 42 (80 o/o) 1,16 3,86
Povračila 23,091.649 0,66 2,20
Nočni dodatek 18,452.515 0,52 1,76
* VP 42 (100%) 14,306.559 0,40 1,36
Izredni dopust 7,096.058 0,20 0,68
Avtokontrola 6,360.000 0,18 0,60
VP 44 in VP 45 — 492,675.297 — 14,10 —

mesečno povprečje
3.493,180.363

291,098.363
100,00 100,00

Gornje številke nam marsikaj 
povedo. Tako npr., če seštejemo 
izplačila za redni dopust, praz
nike, stalnost, povračila in izred
ni dopust, torej vrste izplačil, 
ko ne delamo, dobimo vsoto 
479.362.617 Sdin, ki ustreza 1,65- 
kratnemu povprečnemu mesečne
mu izplačilu v letu 1967. Ali pa 
pa vsota VP 44 in VP 45, ki ustre
za 1,69-kratnemu mesečnemu iz
plačilu itd.

Vsekakor lahko tako zbrano 
gradivo koristno uporabimo pri 
oblikovanju nagrajevalne politike 
v letu 1968!

Iz samoupravljanja
Na seji centralnega delavskega 

sveta so kot navadno čakali na 
prihod zadnjega člana, ki bi do
polnil večino pri sprejemanju 
sklepov. Predviden dnevni red je 
dal slutiti, da bi se razprava lah
ko zavlekla. Dodelitev sredstev za 
individualno gradnjo, število za
poslenih v letošnjem letu, odpi
si itd., so dovolj zanimive teme, 
da bi lahko razpravo samouprav- 
nikov usmerile na ostro borbo 
mnenj, žal so takrat najbolj bo
jeviti verjetno ostali doma. Več
jo živahnost je povzročilo le vpra
šanje rentabilnosti metalurških 
obratov in število zaposlenih v 
njih. V opravičevanju števila za
poslenih je bila izrečena misel, 
da bi morali omogočiti ustrezno 
zasedbo kadra, ker le tako bi v 
primeru naročil delo lahko nor
malno potekalo. Ob tem so po
jasnili, da bodo prizadeti obrati 
v primeru prevelikega števila za
poslenih imeli manjše osebne do
hodke in obratno. Med samo 
upravniki je bilo slišati tudi to
le: »Potem pa kar pospravimo!« 
»Kje?« »Tam, kjer je treba!« A 
kdo ve pravzaprav, kje je treba 
pospraviti, v kateri enoti, oddel
ku, na katerem delovnem mestu? 
Morda pa bi morali pospraviti 
prav tam, kjer dela tisti, ki je 
izrazil gornjo misel?

Samoupravni mehanizem zah
teva danes od samoupravnikov 
več kot pa samo ugotovitev, da 
nas je preveč. Bližamo se zame
njavi dela članstva samuopravnih 
organov, pa bi morda bilo prav, 
če bi se temeljito pripravili na 
to, kdo bo predstavnik kolekti
va v teh organih.

NAŠE ČRPALKE V GORNJEM 
EGIPTU SO SE ZAVRTELE 
Agencija Tanjug je 14. febru

arja t. 1. sporočila iz Luksorja v 
Gornjem Egiptu, da so v mestu 
Gargiri blizu Luksorja 13. febru
arja 1968 začele obratovati štiri 
vodne črpalke iz Litostroja. Svo
je sporočilo je poročevalec do
polnil takole: »Prvič v zgodovini 
tega dela Egipta bodo črpalke 
omogočile umetno namakanje ka
kih 40.000 fedanov zemlje. Skup
na vrednost opreme in del, ki jih 
je opravil Litostroj s svojima ko
operantoma »Radom Končarjem« 
in »Energoinvestom«, cenijo na 
dober milijon dolarjev.«

Iz zgodovine turbin no SlovenskemŽe v našem jubilejnem zborni
ku »Sto let turbinske tradicije«, 
ki smo ga izdali ob desetletnici 
Litostroja leta 1957, je prof. inž. 
Albert Struna objavil nekaj zani
mivih izsledkov o prvih načrtih 
Foumeyronovih in Jonvalovih 
turbin, ki so jih našli v idrijskih 
in jeseniških arhivih. Eden izmed 
načrtov Foumeyronove turbine, 
ki so ga napravili — in po njem 
verjetno tudi izdelali prvo takš
no turbino — v tovarni turjaških 
grofov v Dvoru pri Žužemberku, 
je iz leta 1848; odkrili pa so tak 
načrt tudi iz leta 1845. Ta odkrit
ja so potrdila, da so prve vodne 
turbine konstruirali in izdelovali 
v Sloveniji nekako v istem času, 
ko so se prve vodne turbine po
javile v Evropi.

Prva pomembnejša turbina 
Fourneyronovega tipa je bila po
stavljena leta 1835 v kraju St. 
Blasien v Schwarzwaldu. To let
nico ima strokovna literatura za 
temeljno letnico na področju 
turbinske proizvodnje v Evropi.

Tehniški muzej Slovenije, kjer 
marljivo zbira najstarejše podat
ke o slovenski industriji kustos 
Katarina Kobe-Arzenšek, nas je 
nedavno opozoril na zanimiv do
kument o prvi Foumeyronovi 
turbini v bivši Avstriji, ki je bila

že leta 1839 postavljena v predil
nici v Ajdovščini na Vipavskem. 
O tem je tedaj poročal notranje
avstrijski časopis za industrijo 
in obrt (Innerosterrcichisches 
Industrie- und Gcwerbe-Blatt) iz 
Gradca, in sicer kar trikrat (na 
str. 324, 351 in 376). Prvo poročilo 
o tej turbini je sporočil časopisu 
Joseph Leicht, zastopnik tedanje 
»c. kr. zasebne mehanične predil
nice v Ajdovščini«, 24. oktobra 
1839. V svojem dopisu najprej 
pohvali izdelke ajdovske tovar
ne, ki je bila že tedaj opremljena 
z najmodernejšimi stroji, nakar 
navaja, da sc jim je tisto leto 
pridružila še Fourneyronova tur
bina (hidravlično kolo), o kateri 
pravi dopisnik, da je »prva v c. 
kr. avstrijskih deželah«; izdelana 
pa ni bila pri nas, temveč v Pa
rizu. Uspešno delovanje te tur
bine — pravi dopisnik dalje — 
je spodbilo vse tedanje ugovore 
proti tej iznajdbi.

Kmalu nato pa se je iz Fužin 
pri Ajdovščini oglasil v istem 
časopisu (na str. 351) mehanik 
Nussbaum, ki je opomnil, da s 
prejšnjo objavo ajdovska predil

nica še ni zavrgla vseh ugovorov 
proti novemu hidravličnemu ko
lesu, nameščenem v tovarni na
mesto prejšnjega vodnega kolesa, 
in je zato pozval zastopnike aj
dovske tovarne, naj bi dovolili 
posebni komisiji ogled nove na
prave, da bi tako s preizkusi ha 
kraju samem prišli do zaneslji
vih podatkov o njeni prednosti.

K temu pozivu je uredništvo 
časopisa opomnilo pod črto tole: 
»O prednostih Fourneyronovih te
kačev (turbin) je na voljo že več 
poročil, iz katerih izhaja: 1. da 
je mogoče ta kolesa uporabiti 
tako pri visokih kakor pri nizkih 
padcih; 2. da dajejo izkoristek 
70—78°/o absolutne gonilne moči;
3. da lahko tečejo s kaj različni
mi hitrostmi nad ali pod maksi
mumom, ne da bi se zaradi tega 
izkoristek bistveno odmikal od 
gornjega podatka; 4. da lahko 
tečejo tudi pod vodo v globini 
enega metra (treh čevljev) in več, 
ne da bi se zaradi tega gornji 
podatki spremenili, če pa še po
mislimo, kakšne prednosti imajo 
ta vodoravna železna kolesa v 
mehaničnem pogledu, ker zavze

majo manjši prostor in jih lahko 
nameščamo brez večjih stroškov 
in neugodnosti, kjer koli to ho
čemo; da se nadalje navadno vrte 
z večjo hitrostjo kakor druga 
vodna kolesa in da so zaradi 
tega te naprave glede izrabe gi
banja mnogo bolj preproste, se 
ni več mogoče ogniti temu, da 
jih ne bi imeli za najboljše siste
me vodnih holes.« (O sami kon
strukciji Fourneyronovih turbin 
pa je časopis poročal že prej.)

Nato je na str. 376 citiranega 
časopisa za industrijo in obrt ne
ki L. (verjetno že prej omenjeni 
zastopnik ajdovske predilnice 
Leicht) podrobneje poročal o 
Fourneyronovi turbini v ajdovski 
predilnici in navedel med dru
gim: Turbina je vodoravno vod
no kolo, ulito iz železa, ki ima 
notranji premer 36 palcev, zuna
nji pa 56; vseh lopat je 30, višina 
vsake lopate pa je 9 palcev. Tako 
imenovani vodilni obroč ima 24 
vodilnih krivin. Turbina se vrti 
prosto v obzidanem, udobno do
stopnem jašku, nad katerim je 
vodni kanal, tako da deluje tur
bina na neposredni vodni tlak.

Vodni pretok je 1070 l/s pri pad
cu 13 čevljev, število vrtljajev na 
minuto pa znaša 120. Najnižja 
moč turbine je 45 KM, najvišja 
60 KM, izkoristek pa 75 %. Pre
nosni mehanizem je preprost. Na 
navpično gred tekača je vgrajen 
zobnik s 40 zobmi, ki se vprijem- 
lje v dva večja konična zobnika s 
po 150 zobmi na desni in levi 
strani in poganja vodoravno gred 
na obeh straneh. Pri zelo smotrni 
konstrukciji teh tekačev je treba 
posebej paziti na obliko vodilnih 
in pogonskih lopat, kakor tudi 
na njihovo prilagodljivost za raz
lične padce.

Ker proti trditvi, ki je bila ob
javljena že v prvem dopisu iz 
Ajdovščine 24. oktobra 1839, da 
gre namreč za prvo Fourneyro- 
novo turbino v tedanji Avstriji, 
graški časopis ni omenil, niti ka
kor koli navedel ugovorov, bi lah
ko povzeli 7,a nas pomembno ugo
tovitev, da je bila prva vodna tur
bina tega tipa v Avstriji vgrajena 
prav na slovenskih tleh. Ta tur
bina je bila sicer izdelana v Pari
zu, toda prvi doslej odkriti načrt 
strojne tovarne v Dvoru pri Žu
žemberku iz leta 1845 potrjuje, 
da smo bili tedaj na Slovenskem 
na tekočem v izdelavi Fourneyro- 
novih turbin skoraj istočasno ka
kor drugod v Evropi.
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Sfeficfd organov-
Zapiski ob robu

Razen svečane seje ob zaključku starega leta in krajše se
je v začetku letošnjega leta, ko je bil potrjen predlog FRS, 
da se izplačajo osebni dohodki za mesec december brez od
bitnega faktorja, je imel UO do časa, ko je možno posre
dovati gradivo v tisk, še tri delovne seje.

Osrednja tema razprav na vseh 
treh sejah skupaj je nedvomno 
bil pretres nripomb in mnenj po
sameznih obratnih delavskih sve
tov na predlog poslovnega plana 
za leto 1968.

Edino pripombo na proizvod
ne naloge so izrekli metalurški 
obrati. Po njihovem mnenju gre 
namreč za prenizko planirano 
proizvodnjo v teh obratih; zato 
so predlagali intenzivnejšo razis
kavo tržišča in povečanje asorti- 
mana proizvodnje. Ob tem pa, kot 
je pokazala v nadaljevanju raz
prava, ni več mogoče vztrajati 
na planiranem številu kadrov, če 
bodo namreč pridobljena nova 
naročila.

Od pripomb na ostale elemen
te plana je prav gotovo bila 
umestna kritika na račun fiksno 
opredeljene strukture nadurnega 
dela. Strukturo nadur je mogoče 
bolj smotrno določati iz meseca 
v mesec. Načeloma je iskati mož
nosti za čim večje zmanjšanje 
števila nadur. Pogoji gospodarje
nja narekujejo zmanjševanje 
stroškov na vseh področjih in 
kaže, da tudi tu lahko nekaj pri
hranimo.

za prvo četrtletje. Po mnenju 
vodstva proizvodnje se pojavlja
jo nepotrebne zamude dokumen
tacije tako pri razpisu, kot tudi 
v konstrukciji ali tehnologiji. Za
radi pomanjkanja proizvodnih 
kapacitet v mehanski obdelavi 
bodo morali še naprej delovati 
izredni ukrepi. Že v začetku leta 
je treba v enoti finalistov raču
nati z dodatnimi kadri v nepo
sredni proizvodnji. Ob tem velja 
omeniti izredne težave zaradi 
očitno premajhnih kapacitet 
orodjarne, ki jih bo treba izpo
polniti vsaj s kadri, ker nabava 
strojev v doglednem času ne bo 
mogoča.

Izpolnitev operativnega koli
činskega plana skupne proizvod
nje opozarja tudi na ureditev od
nosov in razmerij, kot na primer 
med delovodji in tehnologi, da bi 
ne prihajalo do zlorab, kot do- 
sedaj. Proučiti in analizirati je 
treba vpliv omejevanja presegov 
v neposredni proizvodnji na za
viranje proizvodnje. Mnenje o 
plafoniranju pri 15 % presegu je 
neosnovano, so pa pojavi zniže
vanja norm, ki ustvarjajo tako

mnenje. Zato se je treba dogo
voriti o normativih, po katerih 
je mogoče spreminjati čase ope
racij, če se neka norma stalno 
nenormalno presega.

Celotna 28. seja upravnega od
bora je bila posvečena stanovanj
ski problematiki. Razen predlo
ga komisije za individualno grad
njo o delitvi sredstev za tiste 
člane kolektiva, ki gradijo stano
vanja v lastni režiji, so člani UO 
razpravljali tudi o pogojih gra
ditve stanovanj za člane kolekti
va. Spremenjeni pogoji na trži
šču narekujejo odločitev smotr
nosti gradnje v lastnem aranž
maju. Razen tega, da v taki ob
liki ni mogoče več prihraniti del 
sredstev, v bloku tudi možnosti 
za gradnjo ni več. Mogoča je sa
mo gradnja stolpnice, za katero 
morajo biti zagotovljena vsa 
sredstva, a jih naš kolektiv ni 
sposoben zagotoviti. Perspektiv
no bi problem stanovanj za čla
ne kolektiva reševali z organizi
ranim namenskim varčevanjem 
posameznikov ob prispevanju 
ustreznega deleža iz podjetja. Pri 
tem pa bi s tako dobljenimi sred
stvi stanovanja kupovali na tr
žišču. Tak način je le eden izmed 
predlogov za dolgoročno reševa
nje stanovanjskega vprašanja. O 
konkretnih oblikah pa bi se mo
ral kolektiv izreči z anketo, kot 
je to predlagal eden izmed čla
nov upravnega odbora.

V. K.

Sklepi UOP
o stanovanjski izgradnji

Večja elastičnost in prilagodlji
vost bi omogočila zmanjšanje 
števila nadur. Primeri kažejo, da 
mnoga delovna mesta v tako ime
novanem rednem delovnem času 
v nekaterih mesečnih obdobjih 
nimajo dovolj dela, zato pa v 
v drugih toliko, da je potrebno 
nadurno delo. Postaviti in izva
jati bi kazalo načelo, da je samo 
polna zasedba delavca pogoj za 
opravljanje nadurnega dela.

V razpravi o poslovnem pla
nu so bila izražena mnenja še o 
drugih vprašanjih. Na načun 
sredstev predvidenih za popravi
lo strojev se je izoblikovalo miš
ljenje, naj se vsakokrat presodi, 
kaj je pravzaprav treba poprav
ljati ali do katere stopnje se po
pravilo še izplača.

Predlog za povečanje sredstev, 
namenjenih za uvajanje nove 
proizvodnje, ima opravičilo le v 
zmanjšanju fonda za riziko pro
izvodnje, to je v zmanjšanju iz
meta.

Prav gotovo ti predlogi in pro
blemi niso vsi, ki lahko vplivajo 
na realizacijo planskih nalog. Po
membno pa je, da začno o takih 
in podobnih stvareh razmišljati 
prav vsi člani kolektiva.

Plan delavske restavracije je 
pregledala gospodarska komisija 
pri upravnem odboru in na 26. 
redni seji predlagala potrditev 
spremenjenih cen nekaterim ob
rokom. Spremembe namreč na
rekuje tržišče in gibanje cen, ta
ko da je nujna prilagoditev eko
nomskim pokazalcem. Razprava 
o podražitvi je opozorila na ceno 
toplih obrokov, ki naj po pred
logu sindikata ostane ista za čla
ne kolektiva. Poudarjena je bila 
želja po večji izbiri malice, kar 
bi prispevalo k hitrejšemu poslo
vanju. Ne nazadnje je ob tem po
zitivno razmišljanje o avtomatih 
z ustreznimi obroki, kar se je 
drugje v svetu v veliki meri že 
uveljavilo.

Na isti seji je upravni odbor 
obravnaval dodatek k obračunu 
za tretje tromesečje 1967. Prika
zani uspehi posameznih PE odpi
rajo perspektivo, da bo v prihod
nje mogoče bolj natančno ugo
toviti mesta, kjer nismo uspešni. 
Če so dosedanja poslovna poroči
la zadovoljevala službo družbene
ga knjigovodstva, pa v Litostroju 
želimo imeti tako interno zaje
manje stroškov, ko bo vsak tre
nutek mogoče razpoznati, kje je 
kakšen objekt ali kje so zastoji. 
S stališča obračuna bi ustrezne 
podatke morala spremljati ob
ratna knjigovodstva.

Razen razprave o planu, ki je 
opisana že na začetku, je uprav
ni odbor na 27. seji obravnaval 
tudi dinamični in količinski plan

1. Na 28. redni seji dne 22. ja
nuarja 1968 je UOP na podlagi 
poročila in predlogov komisije za 
financiranje individualne grad
nje, potem ko je spoznal njihovo 
utemeljenost, sklenil takole:

a) DSP se predlaga, da potrdi 
načela za obdelavo zahtev in raz
poreditev sredstev za individual
no stanovanjsko graditev oziro
ma nakup stanovanj, ki jih je 
oblikovala komisija, ter jih uve
ljavi kot samoupravni izvršilni 
predpis (smernice) k obstoječemu 
splošnemu aktu o individualnem 
financiranju stanovanjske gradit
ve.

b) UOP potrjuje sklepe komisi
je, s katerimi je opredelila svoja 
stališča o izvedbi načel za obde
lavo in razporeditev, ter sklene, 
da se:

— odložijo primeri individual
ne graditve ali adaptacije v od
daljenosti nad 25 km od delovne
ga mesta stalne razporeditve;

— ustavi postopek v primerih, 
ko ni pogojev za posojilo ali pa 
se ne morejo šteti za stanovanj
sko graditev;

— ohranijo še naprej v eviden
ci dosedanje zahteve za posojila, 
ki tokrat niso upoštevane vpričo 
omejenih sredstev, tako da za
devni postopek miruje do drugač
ne odločitve o sredstvih ali do 
morebitne revizije sedanje na
menske razporeditve, pri čemer 
velja vse, kar je komisija ugoto
vila o njej znanih zahtevkih (in
dividualna graditev 11 primerov, 
vezana sredstva 7 primerov), 
medtem ko se za morebitne na
daljnje zahtevke uporabijo na
čela o obdelavi in razporeditvi, 
kot jih bo DSP uveljavil (14. toč
ka);

— posredujejo DSP v potrditev 
pogoji, ki jih je komisija oprede
lila za posamezne primere finan
ciranja ali kreditiranja in so po- 
očiteni v njenem poročilu.

c) DSP se predlaga, da po ok
virni namembi sredstev za finan
ciranje individualne graditve ali 
za individualni nakup stanovanj 
odobri namensko razporeditev 
predvidenih sredstev po predlo
gih komisije glede višine in glede 
na pogoje ali dinamiko črpanja 
sredstev, in to:
— takoj ali čimprej ND 26.500
— pogojno ND 58.000
— med letom ND 198.000
— kot garanciji ND 70.000

pri čemer so mišljeni primeri in
dividualne graditve (Vid Benko, 
Marta Bunič, Anka Centrih, Sta
ne Cizel, ing. živojin Čuček, 
Alojz Fabčič, Franc Franko, Ma
rija Gajzer, Nikola Horvat, Franc 
Jevnikar, Janez Jurček, Vekoslav 
Korpar, Djordje Krotič, Jože Le
bar, Franc Potočnik, ing. Franc 
Seliškar, Zoran Sever) in naku
pov stanovanja (Bogoljub Bara
ga, Anton Fras, Ivan Grošelj, 
Zofka Kolenc, Kristina Kožuh- 
Baraga, Dragica Žunec).

č) DSP se predlaga, naj po
oblasti upravo podjetja — gene
ralnega direktorja in direktorja 
FRS — za sklenitev pogodb z 
banko o komisijskih poslih v 
okviru namenskih sredstev, pri 
čemer se pooblastilo upravi na
naša tudi na črpanje še neizrab
ljenih sredstev po prejšnjih 
komisijskih pogodbah skladno s 
sedanjo namensko razdelitvijo 
glede na posamične zahtevke za 
posojilo. DSP pa naj prenese 
pravico odločanja o dinamiki čr
panja namenskih sredstev ali o 
posamičnih dodelitvah o drugih 
ukrepih v okvirih načel za obde
lavo in razporeditev do višine 
sredstev, namenjenih za indivi
dualno graditev ali nakup stano
vanj, ki so že prenesena ali se 
še prenesejo na banko v skladu 
z zadevnim sklepom DSP.

2. Glede na poročilo FRS o do
sedanjih sredstvih in o predvide
ni dinamiki namenskih sredstev 
iz prispevka za stanovanjsko gra
ditev, kot tudi o dospelih in do- 
spevajočih obveznostih za stano
vanjsko graditev v breme stano
vanjskega oziroma sklada skupne 
porabe je UOP soglašal s predvi
deno razporeditvijo na račun že 
sprejetih obveznosti in za nadalj
nje namene iz tega naslova, kot 
je predlagano, ter Je sklenil, naj 
se zadevno poročilo posreduje 
DSP ter tako utemelji predlog 
za odločitev DSP o namenski 
določitvi zneska ND 250.000, ki 
naj se uporabi za financiranje 
individualne graditve oziroma za 
delno kreditiranje individualne
ga nakupa stanovanj po dinamiki 
in ob pogojih, kakor je predlaga
no z namenskim razdelilnikom 
za individualno financiranje sta
novanjske graditve.

3. Po tehtni obravnavi poročila 
kadrovske službe o dosedanji in 
nadaljnji stanovanjski graditvi, 
kakor tudi glede na razpis ude
ležbe pri gradnji XXIII. bloka, 
ki se že gradi in bo končan v tem

letu, ter z upoštevanjem prejš
njih sklepov UOP o namenski 
vključitvi borcev v sedanjo grad
njo in posebnih okoliščin, ki na
rekujejo preureditev poslovnih 
prostorov ob DjakoVjčevi cesti 
(mlekarna, trgovina z mešanim 
blagom in frizerski salon), in še 
z vidika utemeljenih potreb pod
jetja glede na nekatera pomemb
na strokovna delovna mesta, ki 
bi jih bilo treba vsaj delno upo
števati ob sedanji graditvi, je 
UOP ugotovil in sklenil:

a) Z urbanističnim načrtom je 
nadaljnja blokovna stanovanjska 
graditev na gradbenem območju 
podjetja zaključena. Zahtevana 
gradnja stolpnic na gradbenem 
zemljišču, ki nam je še na voljo, 
pa terja toliko sredstev, da jih 
podjetje ne more vnaprej zago
toviti in se glede na nadaljnjo 
dinamiko namenskih sredstev za 
skupno porabo ali stanovanjsko 
graditev tudi ne da predvideti 
kolikor toliko sprejemljiv rok, 
ko naj bi se lotili takšne grad
nje. Zaradi tega UOP soglaša v 
načelu z mnenjem strokovne služ
be, da bo treba preiti od dose
danje skupne stanovanjske gra
ditve na posamično financiranje 
stanovanjske gradnje z gledališča 
individualnega oročenja sredstev 
v banki ali individualnega kredi
tiranja na račun kupnine za na
kup stanovanja ob tako imeno
vani gradnji stanovanj za tržišče 
kot tudi iz naslova posamičnega 
kreditiranja pri individualni grad
nji. Vendar se strokovni službi 
kot predlagatelju naroča, naj na 
podlagi sprejetega načelnega mne
nja sestavi in predloži samo
upravnim organom podjetja v 
obravnavo in odločitev natanč
nejši načrt za tako zamišljeno 
financiranje in pogoje, na podla
gi katerih bo moč_ kar najbolj 
objektivno opredeliti, kdo naj 
dobi posojilo iz tega naslova, ter 
določiti način vezave oziroma 
kreditiranja in višino ter rok ob
veznosti, ki jo na ta način podjet
je prevzema nasproti delavcu in 
mu omogoči realno opredelitev 
ali mu nudi zanesljivo zagotovilo 
za uresničitev tako priznane ob
veznosti. Zadevna pripravljalna 
dela je treba pospešiti in je UOP 
mnenja, da bi bilo treba te stvari 
konkretizirati sočasno z razpi
som natečaja za lastno udeležbo 
pri XXIII. bloku, tako da bodo 
samoupravni organi PE/S lahko 
dajali stvarna zagotovila zainte
resiranim članom delovne skup
nosti vsaj v okvirih novega nači
na financiranja, če in kolikor ne 
bodo mogli upoštevati njihovih 
utemeljenih ponudb ob razpisu 
sedanje graditve omenjenega blo- 
kci

b) Glede na ugotovitev, da na
daljnja blokovna gradnja ni več 
mogoča in da sedaj ni moč prev- 
zeti novih obveznosti za skupno 
gradnjo, sklene UOP, naj bi se 
lotili razpisa za vkliučitev v za
družno gradnjo XXIII. bloka, ki 
se že gradi in bo letos dovršen. 
Pri določitvi pogojev za lastno 
udeležbo ali predujem je treba 
izhajati iz orientacije vrednosti, 
kot bo še natančneje preverjena, 
in zahtevati 25% predujem, ka
terega je treba brezpogojno vpla
čati pred sklenitvijo začasne po
godbe ali v obrokih najpozneje 
do dneva, ki se predvidi za žre
banje ali pa dodelitev določene 
stanovanjske enote. Kljub spre
menjenemu načinu financiranja, 
ko je podjetje moralo najeti 
bančni kredit na oročena sred
stva s krajšim rokom vračanja, 
se za ta blok uporabi 30-letna 
odplačilna doba za kreditirani del

obračunske vrednosti stanovanja 
ali stanovanjske enote, tako da 
podjetje vrača banki anuitete po 
amortizacijskem načrtu, ki ga 
banka zahteva za svoje posojilo, 
medtem ko velja za zadružnika 
amortizacijski načrt po daljši do
bi odplačevanja za vsa sredstva, 
ki so mu kreditirana in veljajo 
zanj kot kredit podjetja. Razpis 
opravi zadruga kot pravni nosi
lec gradnje, pogoji natečaja so 
podvrženi pritrditvi UOP, izbiro 
kandidatov pa opravijo sveti 
enot po kvotah, ki jih bo UOP še 
opredelil, medtem ko bo UOP 
sam odločil o vključitvi za tista 
stanovanja ali stanovanjske eno
te, kakor izhaja iz namenske 
opredelitve po sklepih UOP.

c) Svoječasni sklep UOP o na
menitvi določenega števila stano
vanj za borce je treba razumeti 
tako, da se posebno financiranje 
nanaša zgolj na zahtevani predu
jem za dvosobno stanovanje ali 
do te višine, medtem ko je treba 
razliko v predujmu za morebitno 
dodelitev večjega stanovanja za
htevati od prizadetega kandidata. 
Znesek, ki ga v korist borca na
meni podjetje iz lastnih sredstev 
ali iz posebnih sredstev, se šteje 
za enkratno namensko dodelitev, 
ki ne gre v osnovo za določitev 
anuitete pri odplačevanju stano
vanja po vselitvi. Drugi primeri 
namenske vključitve v zadružno 
gradnjo, ki izhaja iz zadevnih 
sklepov UOP, pa so podvrženi 
pogojem natečaja za pridobitev 
stanovanja kot stvarne pravice 
ali kot bodočo etažno lastnino.

č) Glede na preureditev loka
lov ob Djakovičevi cesti, ki je po 
pravnomočni odločbi pristojnega 
organa pogoj, da se zadevna de
javnost lahko nadaljuje, in glede 
na okoliščino, da gre za dejav
nost, na kateri so prebivalci kra
jevne skupnosti življenjsko zain
teresirani, je UOP pritrdil pred
logu, naj se za preureditev upo
rabita dve stanovanji v podzidavi 
in se prizadetima družinama za
gotovi vključitev v zadružno 
gradnjo XXIII. bloka pod pogoji 
po natečaju, pri čemer se šteje, 
da gre za stanovanji, o katerih 
odloča UOP in ne gresta v kvoto 
po enotah.

d) Vloge inž. Kostasa Kalaga- 
sidisa, Gosalia Jayanta in inž. 
Borisa Smimova, ki so vsi šti
pendisti podjetja, se odstopajo 
kadrovski službi v nadaljnje re
ševanje v okvirih zadružne oziro
ma bodoče stanovanjske gradit
ve ali njenega financiranja, pri 
čemer si UOP pridržuje pravico 
ponovnega odločanja glede na za
devne okoliščine.

e) UOP si pridrži odločitev o 
zagotovitvi stanovanj za poseb
no pomembna strokovna delovna 
mesta, ko bo odločal o pogojih 
za natečaj za sedanjo zadružno 
graditev in o kvotah za izbiro 
kandidatov po enotah.

f) Glede na ugotovitev, da na
daljnja blokovna gradnja ni več 
mogoča in da se je treba lotiti 
individualnega oročenja ali kre
ditiranja sredstev za stanovanj
sko graditev, pritrjuje UOP mne
nju kadrovske službe, da nadalj
nja zadružna stanovanjska gra
ditev nima pogojev po zakonu, 
in se predlaga organom Delavske 
stanovanjske zadruge TZ Lito
stroj, naj po izpeljani gradnji 
XXIII. bloka in po končnem ob
računu obeh gradbenih progra
mov uvedejo postopek za likvida
cijo zadruge skladno z zadevnimi 
določbami temeljnega zakona o 
stanovanjskih zadrugah in sta
tuta zadruge.

Nove cene v počitniških domovih
4. UOP je potrdil nove cene za 

penzionske usluge v počitniških 
domovih podjetja z veljavnostjo 
za 1968. leto, in to:

1. v Fiesu in na Sorici:
a) člani kolektiva, naši upoko

jenci, njihovi zakonci in otroci 
— nezaposleni ND 15.00;'

2. Moščenička Draga:

— soba št. 1
— soba št. 2
— soba št. 3
— soba št. 4
—• weekend hišica

5. UOP je vzel na znanje po
slovno poročilo stanovanjske eno
te Litostroj za čas od 1. 1. 1967

b) zakonci članov kolektiva in 
naših upokojencev — zaposleni 
ali upokojeni ND 20,00;

c) drugi gostje — člani množič
nih organizacij Jugoslavije ND 
27,00;

d) vsi drugi gostje ND 34,00.

kategorija gostov — kot prej
a b c d

23,00 25,00 30,00 40,00
21,00 23,00 28,00 36,00
22,00 24,00 29,00 38,00
20,00 22,00 27,00 34,00
14,00 19,00 25,00 30,00

do 30. 9. 1967, kot so ga sestavili 
in predložili njeni organi.
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Leto 1958. Prvi viličar, izdelan v Litostroju, svečano 
zapušča tovarno.

»Nosilnost pet ton, hidravlično opravljanje, odlična vid
ljivost z vozniškega sedeža ... razne varnostne naprave ...«, 
piše med drugim v prospektu, ki ga dobi v roke prvi kupec 
našega viličarja — Metalka, Ljubljana.

Kupci so začeli prihajati, vsak dan več jih je bilo.
Prve pohvale doma. Velesej

mi, sejmi... viličar spoznajo tu
di zunaj naših meja. Reference 
rastejo, izkušnje tudi.

Uvajamo še proizvodnjo dve- 
tonske, tri in pol tonske, sedem 
in pol tonske in razvijamo pro
totip dvanajst tonskega viličarja. 
Izdelujemo že avtožerjave in 
bagre.

Plan raste ...
Leta 1962: prodamo že za 620 

milijonov »sredstev talnega trans
porta«. Tri leta za tem že za mi
lijardo 63 milijonov. Preteklo le
to je naš izkupiček znašal mili
jardo 498 milijonov.

Letos jih moramo samo na ju
goslovanskem tržišču prodati za 
tri milijarde dinarjev.

Ali nam bo to uspelo? Plan nas 
priganja. Ne pozna sentimental
nosti.

Šli smo po tovarni in se pogo
varjali z ljudmi, ki bodo s svojim 
delom, znanjem, izkušnjami in 
napori to uresničili. Prizadevni, 
marljivi in dosledni delavci so 
to. Njihovo delo je neposredno 
vezano na viličarje, bagre in av
tožerjave.

— Če bi hotel oznamovati to 
litostrojsko proizvodnjo (v mi
slih imam vsa sredstva talnega 
transporta, ki jih izdelujemo), bi 
dejal — maloserijska proizvod
nja na individualen način, — 
je ob začetku pogovora dejal 
inž. Marko Goljar, vodja kon
strukcijskega oddelka za TT.

Njegova pisalni miza je polna 
risb in skic. Vedno išče nove re
šitve, dopolnitve, izboljšave, vse 
na isto temo — talni transport. 
Ni lahko poznati 1500 delov, ko
likor jih ima viličar, pri tem pa 
še vedeti za funkcijo vsakega 
izmed njih.

— Kaj nas je napotilo, da smo 
začeli s to proizvodnjo? — smo 
povprašali inž. Goljar j a.

— Vsaka delovna organizacija 
teži k pocenitvi proizvodnih 
stroškov. Uvedba novih načinov 
in sredstev transporta znotraj 
tovarne omogoča hitro in lažje 
raztovarjanje in utovarjanje bla
ga, racionalizira delovni postopek 
in podobno. Mnogo denarja, še 
več pa časa in nepotrebnih fizič
nih naporov se da na ta način 
prihraniti. Tudi mi smo del nase 
proizvodnje vključili v to poseb
no vejo tehnike, ki se ukvarja 
s proizvodnjo teh sredstev. Vze
mimo za primer viličar 51, ki 
lahko prenese v eni uri 70 ton 
tovora in pri tem opravi 20 raz
ličnih operacij. , , .

— Ali je program proizvodnje
točno določen?

— Deloma je, vendar moramo 
stalno spremljati novosti, ki se 
pojavljajo na svetovnih trgih. 
Tudi mi jih uvajamo. Iz serije 
v serijo izboljšujemo kvaliteto m 
uporabnost. Pri viličarjih pove
čujemo njihove manevrske spo
sobnosti, skrbimo za vse večjo 
udobnost voznika, skonstruirali 
smo posebno napravo, s katero 
se ureja premik vilic na nivojsko 
izravnavo, kar omogoča hitrejše 
nakladanje lesa. Po želji kupca 
izdelamo viličar, s katerim lahko 
manipuliramo v tesnih prostorih, 
predvsem v trupih ladij m več
jih vagonih. Dodatno nudimo tu
di razne nosilne trne in lopate za 
utovarjanje razsutega tovora.

— Morda bi veljalo glede na 
izkušnje, nabrane v teh letih, 
uvesti pravo serijsko proizvod-

nj— Za potrebe jugoslovanskega 
trga to ni nujno. Uspešen plas- 
man na tujem trgu pa to zah-

tC— Ste o tem že razmišljali?
— Večkrat. Prvi korak k temu 

bi bil — opremiti nekakšno pro
totipno delavnico, kjer bi razvi
jali samo nove proizvode. Brez 
nje ni uspešnega boja s tujo kon
kurenco. čas je, da ločimo pro
izvodnjo prototipa od druge pro
izvodnje. Za vse delovne opera

cije, ki bi šle v delo zunaj te 
delavnice za potrebe delavnice, 
naj bi v tovarni veljal poseben 
prioritetni položaj. Po preizkusu 
prototipa bi se šele izdelala do
končna dokumentacija, pripravil 
tehnološki postopek, naredila po
sebna orodja za izdelavo in dru
go. Za tem naj bi šel proizvod v 
serijsko izdelavo. Tu pa bi mora
le biti skupine strojev, specializi
ranih le za določen del izdelka. 
Iz teh bi potem sestavljali final
ni izdelek, seveda po naročilu na
še prodaje, z dobavnim rokom 
treh mesecev. Rezervni deli bi 
morali biti stalno na zalogi.

— Taka delavnica nam bi bila 
najbrž potrebna tudi v trenutnih 
razmerah.

— Če bi rešili to in problem 
servisne službe, ki jo imamo ne
kaj mesecev, a še ne ustreza svo
jim namenom, bi bilo mnogo la
že. Ne bi bilo več dveletnih ka- 
snitev v proizvodnji, kar nam je 
uspelo v zadnjem času zmanjšati 
na eno leto, niti večletnega raz
vijanja tehnične dokumentacije.

— Kakšne so vaše želje?
— Da bi se v bodoče skrbneje 

držali dobavnih rokov. S tem bi 
laže planirali prodajo in hitreje 
obračali vložena sredstva.

Podpisana pogodba pomeni ko
mercialistu veliko olajšanje, nje
gov delovni uspeh in nazadnje 
uspešen zaključek kupčije. Vča
sih je zadovoljen kupec, drugič 
prodajalec, če sta vesela oba, je 
kupčija zares uspela.

IVAN PREŠEREN, glavni ko
mercialist sredstev TT, že nekaj 
let sprejema kupce, ki žele obo
gatiti svoja osnovna sredstva z 
našimi viličarji ali bagri.

— Katera je glavna odlika do
brega komercialista?

— Na prvem mestu je odnos 
do človeka, ki sedi pred teboj v 
vlogi kupca. Prilagoditi se mu je 
treba. Vsakemu je treba prodati 
blago na svoj način.

— Kako ste začeli na tem de
lovnem mestu?

— Bilo je konec leta 1961. Ča
kala me je precej revna zapušči
na; 80 kosov 5-tonskih in 60 ko
sov 3,5-tonskih viličarjev, seve
da neprodanih. Kam z njimi? 
Opravljali smo analizo za analizo. 
Reški bazen s pristaniščem se 
nam je zdel najprimernejši trg. 
Začeli smo pogovore z »Luško za- 
jednico« z Reke. Omehčali smo 
jih in sprejeli so našo ugodno 
ponudbo. Viličarje smo jim dali 
na preizkušnjo za dobo 14 dni. 
Vse stroške prevoza do tja smo 
nosili sami, njim pa pustili od
prto pot. če jim viličarji ne 
ustrezajo, naj jih na naše stroške 
zopet vrnejo. Niti enega niso vr
nili! Podjetje »Luka drvo« na Re
ki ima zdaj 34 naših viličarjev in 
moram reči, da so zadovoljni z 
njimi.

Konec prve polovice leta 1962 
je bila vsa zaloga razprodana. Od 
leta 1963 naprej nismo imeli v 
Litostroju na zalogi niti enega 
neprodanega viličarja.

— Viličarji gredo torej v de
nar?

— Zadnje čase se je položaj 
nekoliko spremenil. Drugi proiz
vajalci nudijo kupcem te proiz
vode na kredit. Bolgarski »Bal- 
kankar« jih prodaja na štirilet
no odplačilo, niško podjetje 
MIN, ki dela viličarje po franco
ski licenci, pa počaka na plačilo 
2 leti. Težko je prodajati ob ta
ko močni konkurenci. Kupci zah
tevajo od nas vsaj enoletno kre
ditiranje. Pri tem je treba upo
števati, da se viličar ob dobrem 
in pravilnem uporabljanju amor
tizira v enem letu. Za kupce je 
kredit idealna rešitev, kajti vili
čar »Zasluži sam sebe« že pred 
plačilom kupnine.

— Koliko je bila vredna vaša 
najbogatejša kupčija?

— Težko bi na to odgovoril. 
Veliko pogodbo sklepamo z ljub
ljansko »Metalko«, ki bo nabavila 
viličarje za potrebe transporta v 
svojih skladiščih. Okoli 127 mili
jonov dinarjev bo to zneslo. Naj
več naenkrat pa je od nas kupi
lo trgovsko podjetje »Željpoh« iz 
Zagreba, kar za 240 milijonov.

— Kako rešujete problem re
zervnih delov in popravil?

— Obstaja servis, delno pa to 
rešujemo prek kooperacije in na
še delavnice, kjer teče redna pro
izvodnja. Nerazumljiv pa mi je 
odnos nekaterih naših delavcev, 
ki opravljajo popravila v tem 
servisu. Najdejo napako, potem 
pa se izmuznejo: »Ta del na vi
ličarju je delal naš kooperant, to 
ni naša napaka.« Zavedati pa bi 
se morali, da viličar nosi napis 
»Litostroj« in da zanj mi odgo
varjamo — moralno in pravno.

— Kaj naj bi prihodnje izbolj
šali in kako?

— Popestriti moramo propa
gandno službo. Izuriti bi morali 
nekaj dobrih demonstratorjev 
naših izdelkov. Glavni problem 
pa vidim v tem, da bi uspeli do
biti denarna sredstva za krediti
ranje prodaje viličarjev. Tako bi 
kupcem nudili enake pogoje kot 
druga podjetja.

— In želja?
— Da bi bilo čim manj rekla

macij kupcev.

Naši viličarji potujejo tudi v 
svet. Na konvertibilni in nekon
vertibilni trg.

— Največ smo jih prodali v 
Sovjetsko zvezo. Nad 100 smo jih 
tja izvozili do leta 1965. Dvajse
tim so postali lastniki Čehi. Na 
letališčih kolumbijske letalske 
družbe »Avianca« sto štirje, trije 
opravljajo svoje delo v Etiopiji, 
11 smo jih odpremili v Indonezi
jo, dva pa sta postala »burman- 
ca« — nam je zaupal inž. VELI- 
BOR RADONIč, ki skrbi za iz
voz naših transportnih sredstev.

— Še zanimivost. Litostrojski 
viličar je po čudni poti zašel tu
di na Kubo. Mi smo ga prodali 
Poljakom, oni pa naprej, skupaj 
z opremo za neko tovarno. Zanj 
smo izvedeli, ko so Kubanci pri 
nas iskali rezervne dele.

— Ali bo izvozni plan prodaje 
(243 milijonov) izpolnjen?

—• Konkurenca v svetu je veli
ka, mi pa smo zelo, zelo dragi. 
Na licitacijah prav zaradi cene 
težko uspemo. Cene viličarjev se 
morajo znižati. Zavedati se mo
ramo, da imajo naši sosedje Bol
gari specializirano tovarno vili
čarjev, ki zaposluje dvakrat toli
ko ljudi kot mi. Seveda so cenej
ši od nas. Tujega kupca ne zani
ma njihova notranja politika pla
niranja, niti ne premije, ki jih 
dobijo pri njih za vsak izvožen 
izdelek. Vzhodni trg je za nas za
nimiv, vendar nanj ne bomo več 
prodrli z našo ceno.

— Kje bi se dalo prihraniti in 
tako znižati ceno?

— V proizvodnji bi morali gle
dati na vsak dinar. Izdelovanje 
viličarjev bi moralo potekati 
ustaljeno. Z raznimi prigradnimi 
orodji bi to delno dosegli. V sve
tu je že začel svoj pohod novi 
kontejnevski sistem prevažanja 
blaga. Njegova posebnost je, da 
proizvajalec embalira skupaj več
je število izdelkov, ki so že sa
mi po sebi zapakirani. Teža kon
tejnerjev znaša tudi do 40 ton. Za 
prenos teh pa so potrebna trans
portna sredstva močnih dvižnih 
sposobnosti. Vredno je razmisliti 
o tem in pogledati v prihodnost. 
Nekdo jih bo moral proizvajati.

VLADO GERDINA, delovodja v 
TTS, dela že od leta 1960 v pro
izvodnji 5-tonskih viličarjev, av- 
todvigal in bagrov.

— Kje so vzroki za rokovno 
kasnitev v izdelavi?

— Vzrokov je več. Eden izmed 
glavnih je obdelava raznih de
lov. Zmeraj jih dobivamo z za
mudo. Velike težave imamo zara

,

di stalnih sprememb na vozilih 
in slabem evidentiranju pri kon- 
strukterjih. Tudi dobave materi
ala se včasih zavlečejo. Recimo, 
da smo vse to le nekako spravili 
skupaj in začeli z montažo. Na 
sejah tedaj že govore, da je se
rija viličarjev gotova. Nihče pa 
ne upošteva, da je tudi za mon
tažo potreben določen čas.

— Imate predloge za izboljša
nje proizvodnje?

— Prototip ne bi smeli izdelo
vati v redni proizvodnji. Za di
rektno finalizacijo nima prave 
vrednosti. Morali bi imeti poseb
no prototipno delavnico. Zavedati 
se moramo, da imamo trenutno 
zunaj okoli 900 vozil, ki bodo ne
kega dne potrebna generalnega 
popravila. To je zanesljiv denar 
in ga moramo upoštevati tudi pri 
sestavljanju plana.

Prevzem montažne dokumenta
cije, kompletiranje obdelanih ko

madov, zbiranje delov, ki jih do
bavljata kooperacija in uvoz ter 
vsa vmesna kooperacijska dela 
ima na skrbi ADOLF STRAKA — 
referent montaže v obratu TTS.

— Kateri material in katere 
dele, potrebne za končno monta
žo, najteže preskrbite?

— Največ težav mi povzročajo 
razni nosilni elementi. Na njih je 
potrebno opraviti razne kompli
cirane obdelave, v proizvodnjo pa 
jih lansiramo po redni poti, ki 
jo določi planski oddelek. Zanje 
bi moral veljati poseben termin, 
tako da bi prispeli do nas v pra
vem času.

— Bi kupili naš viličar in z 
njim delali v svoji režiji? Koliko 
bi po vašem zaslužili z njim?

— Vzel bi ga. Ob popolni izra
bi bi mi delo z njim navrglo vsaj 
80 tisočakov na dan. Upam si 
trditi, da bi se mi amortiziral v 
šestih mesecih.

Lado Lucu

Potrebe naše cementne industrije
Naša cementna industrija bi po 

programu do leta 1970 želela po
večati svoje zmogljivosti za dva 
milijona ton cementa na leto. Se
danji položaj te industrije — ka
kor je dne 14. 2. 1968 zapisal beo
grajski »Privredni pregled« — pa 
ni tak, da bi ta program lahko 
sama uresničila. Za to bi namreč 
potrebovala sedem tisočtonskih 
peči, katerih vsaka velja približ
no 150 milijonov novih dinarjev. 
Za ureditev svojega investicijske
ga programa bi potemtakem ce
mentna industrija potrebovala 
1.050 milijonov novih dinarjev. 
Grupacija največjih cementarn 
(»Trbovlje«, »Beočin«, »Sloboda« 
in »Novi Pojx>vac«) lahko letno 
zbere največ kakih 70 do 80 mili
jonov novih dinarjev, vtem ko je 
sodelovanje zveze pri uresničenju 
programa (do višine 20%) precej 
nezanesljivo, tako da bi izvajanje 
programa modernizacije in raz
širitve cementarn trajalo naj
manj 14 let.

Zato so se omenjene cementar
ne želele pogovoriti o tem s pro
izvajalci opreme (Litostrojem, 
Radom Končarjem, Metalno in 
Djuro Djakovičem) in poslovni
mi združenji »Ingro«, »Progres- 
investom« in »Smeltom«, da bi 
ugotovili, kakšne kredite lahko 
nudi cementarnam naša strojna

O GRADNJI
NUKLEARNIH ELEKTRARN
Privredni pregled iz Beograda 

je 1. 2. 1968 objavil članek o nu
klearnih elektrarnah, člani odbo
ra za energetiko pri zvezni go
spodarski zbornici so na svoji 
seji 31. 1. 1968 soglasno sklenili, 
da ni potrebno graditi nuklear
nih elektrarn pred letom 1985. 
Svoj sklep so utemeljevali s tem, 
da bi gradnja nuklearnih elek
trarn v bližnji prihodnosti bila 
zelo tvegana, saj ne bi bila eko
nomsko utemeljena. Člani so bili 
mnenja, da bi bila gradnja teh 
objektov predraga in bi bila ce
na električne energije za potroš
nika previsoka. Nadalje so pred
lagali, naj bi se za sedaj kar naj
več uporabljal ogromni naravni 
potencial naših rek, kot izvor 
energije pa naj bi čimbolj upo
števali tudi nafto in njene deri
vate.

industrija. S tem namenom so 
se zastopniki vseh omenjenih 
podjetij in poslovnih združenj se
stali v Beogradu 13. 2. t. 1. Čeprav 
se na tem sestanku niso še o ni
čemer sporazumeli, pa je po
membno že to, da so se zastop
niki strojne industrije izrekli za 
nadaljevanje pogovorov, ker bi 
lahko že na prihodnjem sestanku 
konkretno ugotovili, koliko sred
stev bi lahko s krediti prizadetih 
dobaviteljev opreme, bank, grad
benih podjetij in trgovinskih or
ganizacij zagotovili za planirano 
povečanje zmogljivosti cementne 
industrije.

Sklepi UOP
Na 24. redni seji dne 29. 12. 1967
je UOP potrdil razpored prostih 
in delovnih sobot za leto 1968, 
kot ga je pripravil KS. Razpored 
se objavi kolektivu s posebno 
okrožnico.

Zaradi izteka mandatne dobe 
Francu Jagru in Ludviku Krošlju 
je UOP imenoval v svet ICL dva 
nova člana, in sicer Franca Mi
klavčiča, delovodjo v Fi, in Anto
na Zevnika, gl. delovodjo FI.

Vzame se na znanje poročilo 
PE FI o vrednosti in vzrokih 
škode pri popravilu krogličnih 
zasunov za HE Ramo.
Na 25. redni seji dne 8. I. 1968
je UOP pritrdil predlogu FRS, da 
se izplačajo osebni dohodki za 
mesec december brez odbitega 
faktorja VP44 z omejitvijo, da 
vsota ne preseže 520 milijonov 
bruto-bruto.

UOP je obravnaval vlogo ob
činskega odbora RK, da bi pod
jetje podprlo krvodajalsko akci
jo. UOP priporoča sindikalni po
družnici, da organizira krvodajal
ske akcije v prostem času. Pri 
sestavi letnega proračuna sindi
kata naj upoštevajo sredstva, ki 
jih bo sindikat nudil dajalcu krvi 
kot povračilo za izgubljeni čas.
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(Nadaljevanje)
Princip delovanja kotalnega 

preizkuševalnika je razviden iz 
sheme na sliki 11.

V ohišju (1) je vrtljivo uleža- 
jena skodela (2), ki ima kolobar- 
jasto oblikovan kanal, v katerem 
leži 8 enakih kroglic (3). Kroglice 
so obtežene s točno določeno 
utežjo prek pogonskega krožnika 
(4). Š sukanjem krožnika (4) pri
de do kotaljenja kroglic in s tem 
do mletja materiala, ki je v kolo- 
barjastem kanalu. Ob obodu sko
dele je pritrjen jekleni trak (5), 
ki je prek vzmeti (8) vezan na 
fiksno oporo. Na spoju traku in 
vzmeti je nameščeno pisalo (6), 
ki beleži na papirnatem traku 
(7) velikost od pogonskega krož
nika na skodelo prenesenega mo
menta. Pri originalni izvedbi fir
me »Tonnindustrie« je to merje
nje izvedeno s potenciometrom 
in merilnikom električnega toka.

Celoten potek določanja mlev- 
nosti vključno s predpripravo 
vzorca je shematsko prikazan na 
sliki 12.

Od kompletnega poslanega 
vzorca (običajno 10 kp) oddvoji
jo z delilnikom del vzorca, ki ga 
zapečatijo in hranijo kot doka
zni vzorec. S preostalim vzorcem 
narede nato sejalno analizo na 
sitih, tako da dobe celotno gra- 
nulacijsko krivuljo vzorca. Nato 
oddvoje z delilnikom 0,5 do
2.0 kp vzorca in ga na čeljust
nem drobilniku zdrobe do maksi
malne velikosti zrna 5 mm. Ta
ko preddrobljen vzorec dajo po
tem v diskasti drobilnik, od ko
der dobe vzorec granulacije 0 do 
1 mm, iz katerega s sejanjem iz
ločijo frakcijo granulacije 0,8 do
1.0 mm.

Za preizkus mlevnosti v kotal
nem preizkuševalniku odtehtajo 
30,3 p vzorca granulacije 0,8 do
1,0 mm. V tem vzorcu je tudi si
cer razmeroma ozka frakcija, ka
tere zrna pa leže v glavnem na 
področju srednjega premera zrnc 
celotnega vzorca. Specifična po
vršina znaša 25 do 35 cm2/g, kar 
je v primerjavi s specifično po
vršino, ki jo žele z mletjem do
seči, tako malo, da prehaja že na 
področje napake pri merjenju in 
jo lahko zanemarimo.

Mlevni preizkus izvajajo s pre
kinitvami. Po 30 sekundah ali mi
nuto trajajočem mletju iztresejo 
ves zmletek v posebno posodo in 
mu določijo specifično površino. 
Istočasno odčitajo na števcu 
energijo, porabljeno za mletje. 
Nato skodelo ponovno napolnijo 
z zmletkom, proces mletja^ in po
novnega določanja specifične po
vršine pa ponovijo. Razlika od
čitkov na števcu pove, koliko 
energije je bilo porabljene za 
vmesno povečanje specifične po
vršine.

Zaradi morebitnih napak pri 
preizkusu in zaradi varnosti pre
izkus ponovijo. Navadno se re
zultati obeh mletij le malo raz
likujejo. Rezultate beležijo v po
sebne formularje in diagrame, ki 
prikazujejo odvisnost kWh/Mp 
od specifične površine.

Mlevne preizkuse delajo tufi v 
posebnem laboratorijskem cev-

Slika 13

nem mlinu po Bondu, ki je viden 
na sliki 13.

Mlin je polnjen z jeklenimi 
kroglami, mlevni preizkus pa iz
vajajo z občasnim prekinjeva-

njem obratovanja in istočasnim 
ugotavljanjem specifične površi
ne.

Toliko o določevanju mlevno
sti materialov, kar sem namerno 
podrobneje opisal, saj je mlev- 
nost glavni podatek, ki ga rabi 
izdelovalec opreme za drobilno 
in mlevno tehniko od inštitutske 
organizacije, če seveda sam ne 
razpolaga z laboratorijem. Od 
tega podatka so odvisne velikosti 
in dimenzije strojnih naprav, ki 
jih izdelujemo tudi v Litostroju. 
Podatek o mlevnosti lahko pri
merjamo z dopustno napetostjo 
v splošnem strojništvu, od kate
re so prav tako odvisne dimen
zije posameznih strojnih elemen
tov. Podobno kot v splošnem 
strojništvu (na osnovi znane do
pustne napetosti materiala in po
dane obremenitve) določimo di
menzije strojnega elementa, lah
ko določimo pri poznani mlev
nosti in podani kapaciteti tudi 
velikost mlevne naprave.

Mlevne preizkuse izvaja inšti
tut za izdelovalce opreme za ce
mentarne in tudi za cementarne 
same. Ker se v cementarni pora
bi za mletje razmeroma mnogo 
električne energije, je razumlji
va težnja, da z raznimi dodatki, 
menjanjem surovinske mešanice, 
pečenjem klinkerja itd. vplivajo 
na poboljšanje mlevnosti, ki jo 
sproti kontrolirajo. Tudi tiste 
strojne tovarne, ki imajo svoj 
kotalni preizkuševalnik mlevno
sti, pošiljajo občasno vzorce na 
inštitut za kontrolno mletje.

Obtožne plošče in mlevna telesa 
v cevnih mlinih

Obrabi in izbiri materiala za 
obrabne elemente v industriji 
cementa posvečajo precej po
zornosti. Na tem mestu se bom 
omejil samo na problem obtož
nih plošč in mlevnih teles v cev
nih mlinih, kar je za Litostroj 
še posebej zanimivo, saj že dol
go izdelujemo obtožne plošče tu
di pri nas.

Še pred nekaj leti so v cemen
tarnah uporabljali normalno 
kvaliteto mlevnih teles trdote 
300 do 350 HB. Sedaj pa v svetu 
vse bolj prehajajo na mlevna te
lesa trdote 500 do 600 HB, ki so 
izdelana iz legiranih jekel in so 
za obrabo veliko manj občutlji
va.

O kontroli in kvaliteti mlevnih 
teles so bile v zadnjem času iz
delane številne študije in preiz
kusi. Mlevna telesa in obtožne 
plošče preizkušajo z udarno na
pravo. Osnovni namen take na
prave je kontrola deformacij po 
preslanih udarnih obremenitvah, 
pri čemer menjajo velikosti kro
gel in število udarcev.

Ker mora kvaliteta obtožnih 
plošč ustrezati večjim trdotam 
krogel, posvečajo precej pozor
nosti tudi preizkusom na tem 
področju. Kvaliteta obtožnih 
plošč je zlasti važna pri večjih 
cevnih mlinih ali v komorah za 
grobo mletje v cevnih mlinih, ki 
so polnjene s kroglami premera 
60 do 120 mm.

Doslej so za obtožne plošče 
najpogosteje uporabljali jekleno 
litino z 12 do 14 °/o mangana, ka
kršnih smo tudi v Litostroju že 
precej odlili. Z meritvami je bito 
ugotovljeno, da take plošče dose
žejo med obratovanjem trdoto 
350 do 400 HB, kar pa pri upo
rabi trših krogel in pri večjih 
premerih cevnih mlinov ne ustre
za več. Zaradi premočnih udar
cev pride do intenzivnega razko- 
vanja obtožnih plošč, kar ima za 
posledico dodatno obremenitev 
plašča cevnega mlina na nateg 
ter pokanje vijakov. Razen tega 
je znano, da se pri obtožnih plo
ščah iz manganske litine pri ob
rabi radi tvorijo žlebovi, ki 
zmanjšujejo efekt mletja.

Ta nagnjenost k nastajanju 
žlebov je še zlasti intenzivna pri 
uporabi trših mlevnih teles. Prav 
zato iščejo inštituti in proizvajal
ci nove, boljše kvalitete obtožnih 
plošč, ki bi imele trdoto 450 do 
600 HB.

Pred leti so nekatere firme ze
lo propagirale z niklom legirane 
obtožne plošče »Ni-Hard«, ki so 
proti obrabi sicer odporne, ven
dar krhke. Tako se je zgodilo, da 
so te plošče pri uporabi trših 
krogel zelo hitro pokale. V no
vejšem času so v Ameriki ugrabi
li Ni-Hard obtožne plošče večjih 
debelin. S tem so sicer preprečili 
lome, istočasno pa zmanjšali 
svetli premer mlina, kar je seve
da negospodarno.

Nekoliko dražje so s kromom 
in molibdenom ali s kromomi in 
niklom legirane obtožne plošče, 
ki že skoraj ustrezajo vsem zah
tevam današnje mlevne tehnike.

Nemška cementarna »Dycker- 
hof« je npr. ugrabila obtožne plo
šče, legirane z niklom in kar 
13 % kroma ter z njimi dosegla 
odlične rezultate.

Tudi v Litostroju smo nedavno 
odlili podobno legirane obtožne 
plošče. Razen drugih cementarn 
se je za te plošče zanimala tudi 
Cementarna Trbovlje in nam 
omogočila vgraditev preizkusne 
serije v njihov cevni mlin za ce
ment. Celotne naloge smo se si
stematsko lotili in upamo, da bo
mo dosegli želeni uspeh. To bo 
pomembno za vso cementno in
dustrijo, pa tudi za Litostroj^saj 
cenimo letno porabo obtožnih 
plošč v Jugoslaviji na več kot 
1000 Mp.
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Veliki načrti in objekti
V Vjesniku (Zagreb) je 30. janu

arja 1968 izšel članek z naslovom 
»Trikrat več elektroenergije«, ki 
ga v celoti objavljamo.

Člankar najprej ugotavlja, da 
je v gradnji trenutno 15 HE in 
devet TE, ki bodo skupno dajale 
12 milijard kilovatnih ur energi
je. Ko sredi zime preberemo vest 
o redukciji električnega toka, 
najpogosteje za to krivimo pla
nerje in njihove kalkulacije ali 
pa vremenske razmere, od kate
rih so odvisne HE na naših re
kah. Toda niti prvi niti drugi 
niso krivi v toliki meri. Planirati 
je laže kot graditi, a graditi zopet 
laže kot ustvariti milijarde, ki so 
potrebne za nove energetske ob
jekte. Kar pa se tiče vremena, 
se pri nas na dež ne moremo pri
tožiti. V zadnjih desetih letih je 
bito dežja le 1961 nekoliko manj, 
tako da so hidroelektrarne izpol
nile plan 99%. V vseh ostalih 
letih pa so presegle plan za 12 
do 17%. Od leta 1961 do 1966 je 
proizvodnja električne energije 
zrasla za 73 %, glavnih potrošni
kov pa je bito za 100% več.

Naj večja potrošnika električne 
energije sta gradbeništvo in in
dustrija. Velik potrošnik je po
stalo tudi gospodinjstvo, saj se 
je število električnih aparatov v 
novih stanovanjih močno poveča
lo. Ker lahko predvidevamo, da 
bo tega zmeraj več in več, gradi
mo vedno nove elektrarne ter 220 
in 400 KV daljnovode. Vsi ti bodo 
še bolj tesno povezali naš elektro
energetski sistem s sistemi sosed
njih držav. Do sedaj namreč z 
drugimi evropskimi energetskimi 
področji, ki bi nam lahko v sti
ski priskočila na pomoč, nismo 
imeli stikov.

Jugoslavija je zelo bogata hid
roenergetska dežela, žal pa nismo 
izrabili niti tretjine svojih kapa
citet. 27 manjših in večjih rek, 
ki se izlivajo v črno, Jadransko 
in Egejsko morje, imajo letni po
tencial 68 milijard kWh, od tega 
pa izrabljamo le 23 milijard kWh. 
V tem številu so vračunane tudi 
hidroelektrarne v gradnji.

Teoretično so torej perspektive 
za elektroenergijo še kar dobre. 
Pomanjkanje sredstev za investi
cije pa zavira še večji razvoj. Po 
drugi plati je res, da se v zad
njem času tempo gradnje HE 
povečuje, tako da pričakujemo, 
da bomo v letu 1971 imeli v Jugo
slaviji nad 30 milijard kWh elek
troenergije.

Po analizah Skupnosti jugoslo
vanskega elektrogospodarstva naj 
bi že v letu 1975 imeli 50 milijard 
kWh električne energije, od tega 
bi TE prispevale 24 milijard 
kWh. Če pogledamo te podatke, 
ugotovimo, da je elektroenerget
ska bilanca od leta 1965, ko je 
bila 15 milijard kWh, v desetih 
letih porasla za trikrat.

Trenutno, v pričetku leta 1968, 
je v gradnji 15 HE in 9 TE, od 
katerih je Djerdap največja v 
Evropi, saj bo imela kapaciteto 
približno pet milijard kWh. HE 
Orlovac bo dajala več kot mili
jardo kWh energije, HE Mratinje 
900 milijonov, dvoje central na 
Trebišnjici pa tudi več kot mili
jardo. Nekatere od teh bodo pri
čele s proizvodnjo že letos in pri
hodnje leto in bodo tako poma
gale olajšati težaven položaj na
šega elektrogospodarstva.

To vse seveda še ne more da
jati zagotovila, da zopet ne bi 
prišlo do kakšnih omejitev elekt
rične energije. S popolnoma ure
jenim položajem elektrogospo
darstva lahko računamo šele 
takrat, ko bomo dogradili magi
stralne daljnovode moči 400 kV, 
neštete elektrarne in kadar bodo 
dispečerji lahko svobodneje raz
polagali z rezervami. Upajmo, da 
bo to že kar prihodnje leto.

»NAŠA TOVARNA«, GLASILO METALNE IZ MARIBORA, 
JE PISALA O NAŠEM ALMANAHU OB DVAJSETLETNICI 

LITOSTROJA TOLE:

Skoraj neopazno je šel lani mi
mo nas pomemben jubilej sloven
ske strojne industrije — dvajset
letnica nastanka in razvoja ene
ga od največjih podjetij tovrstne 
industrije — Litostroja.

Ob tej priložnosti je delovna 
skupnost Litostroja izdala pose
ben almanah, s katerim so želeli 
z zgoščenimi besedami in z izbra
nimi posnetki pokazati širši jav
nosti svoje dvajsetletno prizade
vanje, napore in uspehe. Litostroj 
je šele po vojni začel svojo zma
govito pot in si je v razmeroma 
kratkem dvajsetletnem obdobju 
pridobil s kakovostnimi izdelki 
na področju strojništva svetovni 
sloves.

Veliko imamo torej skupnega 
in ni čudno, da so se že pred leti 
navezali med Metalno in Lito
strojem tesni stiki, ki so slednjič 
privedli do poslovno tehničnega 
sodelovanja. Nedvomno je poslov
no tehnično sodelovanje rodilo 
marsikatero akcijo v obojestran
sko korist, vendar bo treba še 
marsikaj storiti, da bi poslovno

tehnično sodelovanje zaživelo v 
največjem razmahu. V to nas si
lijo razmere, nastale po gospo
darski reformi.

Almanah o dvajsetletnem raz
voju Litostroja je oblikovno iz
redno skladno in domiselno ure
jen in kot tak dostojno predstav
lja podjetje. Mnogo je v tem al
manahu lepega, veličastnega, po
ezija železja, najrazličnejših ob
lik in dimenzij. Toda skoraj ni
kjer ni stroj osamljen, ob njem 
je človek, delavec, ki usmerja in 
vodi proizvodni proces. V mislih 
smo tudi mi pri njem in ga spod
bujamo. Njegov uspeh je naš 
uspeh.

Ko tako listam po almanahu, 
spoznam, kaj vse so ustvarile ro
ke delavcev. Na tako bogato pre
hojeno pot so lahko ponosni. Mi 
vsi jim želimo v prihodnosti pri 
njihovem delu še večjih uspehov, 
da bi iz leta v leto utr jevali z no
vimi dosežki slovensko strojno 
industrijo doma in na tujem.

Jože Murko
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PRIŠLI V MESECU JANUARJU
Potrebe po K delavcih:
Franc Skušek, ključavničar FI, 

Anton Muha, skoblar FI, Andrej 
Škrbec, strugar FI, Aleksander 
Milojevič, strugar FI, Anton 
Urbančič, strugar FI, Vlado Medi- 
morac, strugar FI.

Iz JLA so se vrnili:
Ivan Demšar, ključavničar FI, 

Boris Vidrajz, strugar FI, Janko 
Belopavlovič, lanser PTO, Danijel 
Zlatoper, lanser PTO, Ludvik 
Kranjc, ključavničar FI, Vido 
Pavšič, srugar FI.

ODŠLI V MESECU JANUARJU

mu obiskali člani odbora sindi
kalne organizacije in mi izročili 
darila.

Iskreno se zahvaljujem sindi
kalni podružnici Litostroj in še 
posebej tov. Buriču in Stalovske- 
mu, ki sta me obiskala na domu 
in mi zaželela čimprejšnje okre
vanje ter mi izročila darila in 
finančno pomoč sindikalne orga
nizacije.

Vekoslav Korpar

ZAHVALA
Novega leta se veselimo vsi; 

tudi tisti, ki trenutno niso v ko
lektivu, razmišljajo o svojem 
delu v starem letu. Bilanca je

skromna, življenjski cilj jasen, le 
moči ni. Nekateri naravno pešajo 
zaradi svoje starosti, druge pa 
bolezen priklepa na posteljo. Tu
di mene že več let mori zahrbtna 
bolezen in zato se moram zdra
viti. Človeku je toplo pri srcu, 
kadar ga obišče tovariš ali tova
rišica iz kolektiva, še več, vsaka 
njihova beseda nam mnogo po
meni. čutim dolžnost, da se iskre
no zahvalim članom izvršnega od
bora sindikata in tovarišema, ki 
sta me obiskala v bolnišnici, po; 
sebej tudi sindikalni podružnici 
materialnega biroja za obdaritev 
na domu.

Anton Šparovec

Poškodbe v januarju
V mesecu januarju je bilo v našem podjetju 54 po

škodb: 14 v MO, 7 v PK, 22 v FI, 5 v VET in 6 v sektorjih.
Največ poškodb je bilo v soboto (!) in sredo po 12. uri, 

sledijo ponedeljek z 10, petek z 9, torek s 6 in četrtek s 5 
poškodbami.

Glavo so si poškodovali trije delavci, oči 13, telo 4, 
roke 27 in noge 7.

Zaradi poškodb je bilo v mesecu januarju izgubljenih 
612 delovnih dni: 178 v MO, 28 v PK, 294 v FI, 41 v VET 
in 71 delovnih dni v sektorjih.

Zopet beležimo močan porast poškodb, saj jih je za 15 
več kot v decembru 1967 in za 6 več kot v januarju 1967.

SLUŽBA VARSTVA PRI DELU

Lado Kovačič, ključavničar, 
PKT, Pavel Zore, ključavničar, 
VO, Jože Pečovnik, pleskar, PK, 
Vinko Kunaver, pleskar, VO, 
Alojz Kopač, model, mizar, Pavel 
Smrekar, monter, FI, Franc Ra
tej, kalkulant, PPB, Franc Starin, 
mod. mizar, MO, Franc Kržan, 
obl. varilec, MO j, Stane Zavod
nik, jermenar, VO, Ferkulj Alojz, 
transp. delavec, VO.

GLAS UPOKOJENCA
Upokojenec Jože Kapelj nam 

piše: Zelo sem vesel časopisa, ki 
ga stalno prejemam in ga z zani
manjem vsega prečitam. Sedaj pa 
sem se odločil, da rešim novolet
no križanko, ki vam jo pošiljam.

Čeprav bolj pozno, pa vseeno 
želim iz vsega srca srečno novo 
leto, mnogo uspeha in čim manj 
nesreč pri delu!

ZAHVALA
Zaradi težke poškodbe sem že 

dlje časa v bolniškem staležu. Za 
novoletne praznike so me na do-

NOV NOTRANJI TELEFONSKI 
IMENIK

Po nalogu sekretariata priprav
lja telefonska centrala nov no
tranji telefonski imenik. Sedanji 
je že dolgo v marsičem pomanj
kljiv in nekateri podatki v njem 
so tudi netočni. Razen tega bo v 
novem imeniku približno sto no
vih številk. Pri sestavljanju nove
ga imenika bo treba upoštevati 
tudi novo organizacijo podjetja 
in točna poimenovanja delov
nih mest. Novi imenik bo tiskan, 
prirejen pa tako, da bo mogoče 
pri morebitnih spremembah za
menjati posamezne liste v njem. 
Ker bo s tem pridobil na traj
nosti, bo tudi njegova zunanja 
oprema ustrezna. Razen tega bo 
vsak izvod oštevilčen in vezan na 
ustrezno telefonsko številko, tako 
da bo nekakšna pritiklina tele
fonskega aparata. Naj še omeni
mo, da bodo dosedanje številke 
pretežno spremenjene. Vseh in
ternih številk bo okoli petsto.

Va>nastHi)a>m>sl-t>amosl j

Poškodbe v letu 1967
s primerjavami za leti 1965-1966

V poročilu so zajete vse po- zane so tudi poškodbe, ki so jih 
škodbe pri delu, ki so zahtevale utrpeli delavci na poti v službo 
en ali več bolniških dni. Prika- in iz službe.

NEZGODE
— število smrtnih
— število poškodb pri delu
— število poškodb na poti v služ

bo in iz službe
Skupaj poškodb

POVPREČNO ŠTEVILO 
ZAPOSLENIH

IZGUBLJENI DNEVI
— izgubljeni delovni dnevi zara

di poškodb
— na eno poškodbo odpade bol

niških dni
— na 100 zaposlenih odpade bol

niških dni v odstotkih

Iz gornjega prikaza je razvid
no, da število poškodb pri delu 
in na poti v službo in iz službe 
iz leta v leto upada. Tudi število 
bolniških dni se je v letu 1967 
zmanjšalo v primerjavi z letom 
1965 za približno 4500 delovnih 
dni.

PRIKAZ POŠKODB PO PE-S 
ZA LETO 1966-67

Število poškodb na 100 zaposle
nih je največ v PE-MO, nato se 
postopoma manjša, in sicer po 
naslednjem redu: PE-PK, PE-FI, 
PE-VET, sektorji. V primerjavi 
z letom 1966 je stanje vsekakor 
boljše. V letu 1966 imamo na 100 
zaposlenih 18,3 odstotka poško
dovanih, v preteklem letu pa le 
14,7 odstotka. Če pa sedaj pri
merjamo še število bolniških dni 
na eno poškodbo, vidimo, da so 
imeli sektorji najvišji izostanek 
z dela, in sicer kar 24,3 dneva na

Izbira zdravnika
Po veljavnih predpisih ima 

vsak zavarovanec pravico do pro
ste izbire zdravnika. To pomeni, 
da si vsakdo izbere zdravnika po 
svoji volji. Vendar je ta izbira 
omejena s tem, da si izbere 
zdravnika za daljši čas in si ne 
more za vsako bolezen ali med 
isto boleznijo izbirati drugega. 
Zdravnika si izbere najmanj za 
eno leto in samo v opravičenih 
primerih — sprememba bivali
šča, odhod zdravnika na drugo 
delovno mesto in podobno — si 
lahko izbere med letom druge
ga zdravnika. Zavarovanec išče 
zdravniško pomoč in se zdravi 
samo pri izbranem zdravniku. V 
primeru nujne pomoči — nesre
ča, nenadno obolenje, vnetje sle
piča, napad žolčnih ali ledvičnih 
kamnov in podobno — lahko 
išče pomoč pri Kateremkoli 
zdravniku, vendar pa nadaljuje 
zdravljenje pri izbranem zdrav
niku. Na ta način je zagotovljeno 
boljše zdravstveno varstvo zava

1965
LETO

1966 1967
1 —

755 576 455

98 64 29
854 640 484

3803 3487 3280

10957 8130 6484

12,8 12,4 13,4

22,4 18,4 14,7

rovancu, saj ga bo tako zdravnik 
res dobro poznal in uspešno 
zdravil. Če je zavarovanec po 
preteku enega leta zadovoljen z 
izbranim zdravnikom, si izbere 
za naslednje leto istega zdravni
ka, če pa ni zadovoljen, si izbere 
drugega.

Tudi v obratni ambulanti Lito
stroj smo začeli s 1. januarjem 
letos delati na ta način. Vsak za
varovanec, ki pride v ambulanto 
bodisi zaradi poškodbe bodisi za
radi bolezni, pove, katerega zdrav
nika si je izbral za leto 1968 in 
na kartoteko zavarovanca napi
šemo letošnjo letnico ter priimek 
izbranega zdravnika. Morda to 
komu ni všeč, vendar je s tem 
zagotovljena kvalitetna pomoč, 
saj zdravnik, če dobro pozna svo
jega pacienta, ne izgublja časa 
z iskanjem podatkov v obolenjih, 
ampak posveti lahko več časa 
novemu obolenju.

dr. Edo Tepina

vsako poškodbo. Poškodbe v pre
teklem letu so bile resnejše, nji
hovo zdravljenje je zahtevalo 
daljšo odsotnost z dela. Istočas
no pa ugotovimo, da se je števi
lo poškodb v nekaterih PE 
zmanjšalo zato, ker se je poveča
la disciplina, oziroma zboljšala 
organizacija dela na račun ost
rejših zakonskih predpisov.

POŠKODBE
GLEDE NA DELE TELESA 

V PRIMERJAVI Z LETOM 1966
Največ poškodb je bilo na 

očeh 105; te poškodbe so zahte
vale 558 bolniških dni ali 8,6% 
vseh poškodb. Iz tega vidimo, da 
je nekje v naši organizaciji dela 
napaka, ki se ponavlja iz leta v 
leto; tu je opaziti preveliko ne
resnost nadzornega osebja proti 
kršilcem predpisov. Oči si kaj 
kmalu poškoduješ, vendar najti 
delovna mesta za invalide na 
očeh je zelo težavno. Seveda je 
bilo teh poškodb največ v PE-FI 
(55), kjer strugarji, vrtalci itcl. v 
večini primerov menijo, da jim 
varnostna očala delajo le napoto. 
Tudi prsti na rokah (skupaj 165) 
so zelo izpostavljeni poškodbam 
posebno v enoti PE-FI (87), saj 
so zahtevali skupaj 1065 bolni
kih dni ali 48 % vseh bolniških 
dni zaradi poškodb na roki. Tem 
poškodbam sledijo poškodbe na 
nogah, 108. Te pa so vsekakor v 
primerjavi s prejšnjim letom v 
upadanju.

ŠTEVILO POŠKODB 
GLEDE NA LETA STAROSTI
Že vsa leta nazaj omenjamo v 

naših poročilih, da se poškoduje 
največ mladih delavcev. 118 pri
merov poškodb je bilo pri de
lavcih v starosti od 21—25 let, 
99 primerov poškodb delavcev v 
starosti od 26—30 let in 93 prime
rov poškodb delavcev v starosti 
od 31—35 let. število poškodb od 
35—56 let vidno pada. število po
škodb do 20 let starosti — 61 pri
merov, pa je tudi v upadanju na
sproti 1. 1966. Lahko rečemo, da 
tudi delavci z Litostroj sko indu
strijsko šolo nimajo potrebnega

znanja in varnostne vzgoje, saj 
predmeta varnost pri delu že 
vrsto let ni na programu v IKŠ. 
Istočasno pa ugotavljamo, da sta
rejši delavci ljubosumno čuvajo 
razne izpopolnitve, namesto da 
bi jih takoj posredovali mlade
mu delavcu, ki se še vsekakor ne 
znajde v industrijskem hrupu.

POŠKODBE PO DNEVIH 
V TEDNU

Dokaj zanimiva je tudi stati
stika poškodb po dnevih v ted
nu. Iz podatkov je razvidno, da 
je bilo največ poškodb v sredo 
(98) in najmanj v četrtek (80), če 
upoštevamo, da so bile delovne 
sobote v manjšini. To nam doka
zuje, da so vsi delovni dnevi v 
tednu dokaj izenačeni. Kljub te
mu pa nas le zanima ponedeljek, 
ki je na tretjem mestu po šte
vilu poškodb, čeprav ne moremo 
trditi, da je bil počitek med ted
noma kratek (sobota, nedelja).

POŠKODBE GLEDE NA URE 
ZAPOSLITVE V PE/S

Čeprav je pričakovati, da bo v 
prvi uri zaposlitve, ko še delo ni 
steklo, največ poškodb, pa je ta 
ura šele na šestem mestu, dočim 
je druga ura zaposlitve na prvem 
mestu." Drugo mesto zavzema 
četrta ura, tretje peta ura zaoo- 
slitve itd.

Tudi poškodbe na poti v službo 
in iz službe so v močnem upada
nju v primeri z letom 1966, če
mur je vzrok manjša fluktuacija 
delavcev, ki pa je vsekakor po
sledica ostrejših notranjih in zu
nanjih predpisov.

VZROKI POŠKODB
Če razčlenimo vzroke poškodb, 

potem dobimo približno 88% po
škodb po krivdi delavca, 12% 
vzrokov pa pripišemo tehnične
mu faktorju.

Ta razmejitev pa vsekakor m 
dosledna, ker je problem vzro
kov zelo kompleksen. Pri pod
robni analizi vzrokov, ki jih je 
pri vsaki poškodbi več, bi ugo
tovili nadmoč osebnega faktorja.

Izmed vseh vzrokov, ki obsta
jajo v naši (jugoslovanski) lest
vici, je najbolj zastopan vzrok: 
kršitve predpisov v vrednosti z 
269 primeri ali 55 %. Te razdeli
mo na: nepoznavanje nevarnosti, 
hitenje, snemanje varnostnih na

prav, neuporaba osebnih varnost
nih sredstev, dostop k nedovo
ljenim mestom itd. Z večjo disci
plino samih delavcev in izvaja
njem predpisov s strani vodstve
nih in vodilnih kadrov bi se šte
vilo teh vzrokov vsekakor zmanj
šalo.

Drugi osebni faktor, ki ga ne
smemo zanemariti je: neprimerni 
način dela, skupinsko delo, po
manjkljivo nadzorstvo, pomanj
kljiva strokovnost itd. Sem šteje
mo 161 primerov poškodb ali 
33% vseh poškodb. Pomanjkljivo 
nadzorstvo nad delavci ni samo 
v prvi temveč tudi v drugi in 
tretji izmeni.

V tretjo skupino spadajo raz
lični vzroki, ki naj bi bili tehnič
nega izvora. Teh primerov je 54 
ali 12 % celokupnega števila po
škodb. Primeri: okvare na stroju, 
okvare na orodju, zatrpanost pro
storov, pomanjkljiva osebna var
nostna sredstva, transportne poti 
itd.

Za preprečevanje poškodb in 
obolenj na posameznih delovnih 
mestih Služba varstva pri delu 
predlaga:

— da se brezpogojno izvajajo 
disciplinski ukrepi proti delav
cem, ki kršijo predpise o varstvu 
pri delu

— da se transport v livarni si
ve litine zaradi odpiranja vrat 
uredi v popoldanskem času, zla
sti še pozimi, in sicer s pripravo 
na elektro pogon (reduktor)

— da se tudi uredi elektro 
vleka v čistilnici livarne jeklo 
litine — južni vhod. S tem bi 
namreč preprečili poškodbe de
lavcev, ki morajo sedaj ročno 
potiskati naložen plato voziček!

— da se uredi ogrevanje v obeh 
prizidkih pločevinarne in livarn!

— v objektu obdelovalnice je 
treba dokončno zavarovati razne 
energetske pripomočke

— zaradi zmanjšanja vdora
mrzlega zraka v 2., 3. in 4. polje 
se prestavijo vhodna vrata na 
začetek avle. Na mesto teh je 
treba postaviti zaveso (različne 
izvedbe). ,

— popravilo močno izglajcmh 
stopnic v objektu 005

— popravilo prehodov v objek
tih in poti med obrati

— zadolžitev organa, ki bo ugo
tavljal nosilnost že delno dotra
janih oziroma poškodovanih po
možnih priveznih sredstev (veri
ge, žične in konopljene vrvi). 
Istočasno pa je treba določiti 
mesta za odlaganje teh sredstev 
na primerno visokih stojalih.

Služba varstva pri delu

Zaporna loputa za HE Srednja Drava 1
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Sestanek urednikov

To pot o našem časopisu
Pogovor z glavnim urednikom »Litostroja«

Dolga leta ste že glavni 
urednik Litostroja, menda že 
od prve številke. Ali naj bo 
po vašem tovarniški časopis 
glasilo delavcev ali uprave? 

Vprašanje ni pravilno postav
ljeno. »Litostroj« je glasilo delov
nega kolektiva in izhaja pod 
nadzorstvom delavskega sveta 
podjetja. Kot tako je poklicano 
informirati delovni kolektiv o 
vseh važnejših tokovih in dogod
kih v podjetju, seve tudi iz živ
ljenja in dela članov kolektiva. 
Zato objavlja važnejše sklepe sa
moupravnih organov, a v njem so 
hkrati odprte strani vsakemu 
članu kolektiva.

Ali je torej Litostroj popol
noma neodvisen, ali pa je od
visen tudi od »uradnih sta
lišč«?

Niti eno, niti drugo. Tovarniški 
časopis seveda ne more napadati 
politike podjetja, njenih ukre
pov, vendar ohranja uredniški 
odbor dokajšnjo redakcijsko svo
bodo.

Ali uprava ali tako imeno
vani »višji forumi« cenzurira
jo tovarniška glasila?

K sreči ne. Pri nas imamo 
uredniški odbor, sestavljen iz 
raznih krogov v podjetju. Na seji 
tega odbora se prediskutirajo 
posamezni prispevki in zarišejo 
glavne črte razvoja v prihodnje. 
Seveda pa mora imeti uredništvo 
odprto oko in uho za mnenje 
vseh in vsakogar, tudi za mnenje 
obratov in služb.

V nekaterih tujih tovarni
ških glasilih opažamo pravi 
kult osebnosti. O direktorjih 
morajo pisati skoraj vsako
krat, ko popijejo skodelico 
kave. Pri nas pa smo menda 
zašli v drugo skrajnost, saj 
praktično ne izvemo nič, kakš
ne težave ali uspehe je imel, 
recimo, gen. direktor pri poga
janjih v tej ali oni poslovni 
zadevi.

Imate prav. Delo vodilnih za^ 
stopnikov uprave res ni zadosti 
predstavljeno v našem časopisu; 
res pa je tudi, da so ti ljudje po 
navadi dokaj rezervirani pri da
janju informacij.

Ali ni dolžnost tovarniškega 
glasila, da zavzame tudi kri
tično stališče do nerazumlji
vih ali celo nepravilnih kora
kov uprave?

Tudi to se lahko zgodi, saj 
konstruktivni kritiki nikjer ne 
smejo biti zaprta vrata. Vendar 
so temu postavljene tudi neke 
meje, kajti naš časopis izhaja v 
več tisoč izvodih in dobivajo ga 
mnogi zunanji posamezniki, pod
jetja in ustanove. Umazano peri

lo pa je bolje prati doma kot na 
cesti... Kljub temu se ne ogiba
mo kritiki, če le ni preveč osebna.

Kaj pa s fotografijami, sli
kovnim materialom?

Ljudje vedno raje beremo član
ke, ki so opremljeni s slikovnim 
gradivom. Razen tega so fotogra
fije zelo zgovoren prikaz kake 
situacije ali dogodka. Zato jih 
uporabljamo, kar največ more
mo, saj je tudi papir našega časo
pisa zanje primeren, klišeji pa 
so dobri.

Zakaj nimate tudi vi rubri
ke »pisma bralcev«, ki je re
cimo v Delu najbolj brana 
rubrika?

Nobenega razloga ni, da je ne 
bi imeli. Z veseliem bomo, kakor 
smo že, priobčili vsak prispevek 
katerega koli člana kolektiva, ki 
bo vsebinsko dovolj tehten in 
splošno zanimiv, čeprav jezikov
no ne bi bil zmeraj brezhiben. 
Potrebne korekture bomo že tu 
opravili. Zares, prav veselilo bi 
nas, če bi se tudi naši ljudje kaj 
več oglašali, škoda je, da osta
jajo omarice za dopise po obra
tih največkrat prazne. Gotovo je 
med našimi ljudmi marsikak 
problem, marsikakšna težava, 
želja ali predlog, ki niso samo 
stvar posameznika, temveč je 
marsikaj tako ali drugače važno 
za nas vse.

Če bi človek verjel nekim 
glasilom podjetja, ki objavlja
jo samo pozitivno, ugodno 
gradivo, potem bi bilo povsod 
vse v najlepšem redu. Taki 
časopisi nas nehote spominja
jo na meniha, ki govori o sa
mostanskem vrtu samo s 
hvalnicami: Vse, kar raste, je 
lepo. Ni plevela, ne trnja. Če 
pa je že kaj narobe, je samo 
zaradi slabega vremena, ki pri
haja od zunaj, kjer nekaj ni v 
redu...

Mislim, da takšne enostranosti 
ni mogoče očitati nam. Še vedno 
mislimo, da je grda resnica lep
ša kot lepa laž.

Kaj pa gradivo za zabavo 
in razvedrilo, križanke, ugan
ke, črtice?

Vse to nujno sodi k uravnote
ženemu liku časopisa. Poleg res
nega, tehničnega, strokovnega 
gradiva pričakuje bralec tudi ne
kaj lažjega, razvedrilnega, saj 
tudi mi ne moremo biti resni 
vseh 24 ur na dan in 365 dni na 
leto.

Ali spremljate zanimanje 
bralcev za časopis? Kdo ga 
največ bere? Katere članke? 

Imeli smo že nekaj anket o 
tem, tudi zunanjih. Imamo vtis, 
da ga »višji« manj berejo kot 
»nižji«. Zanimivo je, da naš ča

ZAHVALA
Eden naših dolgoletnih sode

lavcev v neposredni proizvodnji 
se je iz utemeljenih razlogov na
menil zapustiti naš kolektiv in 
se zaposliti drugje. Zadnje izpol
njevanje formalnosti ob odhodu 
ga je vodilo od oddelka do od
delka, od človeka do človeka, ki 
so pristojni, da izpolnijo s svo
jim podpisom ustrezno mesto na 
odjavnici. Pot ga je pripeljala v 
prostore družbeno političnih or
ganizacij, kjer se je srečal z 
enim izmed družbeno političnih 
delavcev.

»Dovoli tovariš, prosim, da se 
mi zahvališ za aktivno sodelova
nje v delavskem svetu, uprav
nem odboru, v sindikalni organi
zaciji in v vseh drugih organih, 
kajti do sedaj se mi ni še nihče 
zahvalil!«

»? ? ?«
Šaljivo je bilo slišati prošnjo 

za priznanje, saj za to običajno 
ne prosimo. Kljub šaljivosti se 
mi je primer zdel tako kričeč, da 
se mi zdi vredno opozoriti nanj.

Člani našega kolektiva sproti 
izpolnjujejo delovne naloge, ki

so včasih rezultat izrednih in po
večanih naporov posameznikov, 
da proizvodnja nima zastojev in 
je delo pravočasno opravljeno. 
Ne samo denarna stimulacija, tu
di moralno priznanje za drobne 
uspehe — z bežnim stiskom rok 
— lahko naredi veliko. Žal pri
merov izražanja priznanja na 
tak način ne poznamo veliko. 
Tudi ob odhajanju iz našega ko
lektiva bi bilo prav, če bi zastop
niki samoupravnih organov, druž
beno političnih organizacij in 
drugi člani kolektiva, zlasti tisti, 
ki so z odhajajočim sodelovali, z 
odkrito besedo izrekli zahvalo za 
njegovo sodelovanje v življenju 
kolektiva. Morda bomo tako vrni
li našim medsebojnim odnosom 
del človeškega, del tistega, ki 
nam ga jemlje hiter napredek v 
vseh sferah življenja in dela. 
Morda bomo našim medseboj
nim odnosom vrnili del tistega, 
o čemer tako radi govore prvi 
Litostrojčani, to je občutek pri
padnosti veliki družini.

KV

sopis zelo berejo v družinah na
ših delavcev. Seve pa nam je 
jasno, da nikjer in nikoli ne bo
do vsi članki všeč vsem. Prizade
vamo si, da bi vsakdo našel ne
kaj zanimivega zase.

Nekje sem videl karikaturo 
obupanega urednika tovarni
škega glasila. Skritiziral je 
članek o delovanju novega 
stroja, češ da bo to izrabilo 
konkurenčno podjetje; prispe
vek o pregostem dimu v li
varni je moral ven, ker bi 
sicer delavci zahtevali doda
tek za težke delovne pogoje, 
članek o razmerah v menzi 
pa izločen, ker je vmes pose
gel nekdo od zgoraj itd. Ured
nik je nazadnje ostal praznih 
rok. Ali tudi vi doživljate po
dobne težave?

Ne. Praznih rok še nikdar ni
sem ostal, pa četudi je kaka 
stvar obležala kdaj samo v arhi
vu ali je poromala v koš. Največ
krat pa je tako, da se iz ene 
besede ali misli porodi še kaka 
druga in potem je gradiva še 
preveč...

M. H.

Konec januarja smo se udele
žili sestanka urednikov glasil 
delovnih kolektivov, ki ga je pri
pravil Komite mestne konference 
ZKS. Razen nekaterih aktualnih 
vprašanj o vlogi sredstev javnih 
komunikacij je bilo v razpravi 
izraženih več tehtnih misli o pro
blemih, ki tarejo glasila delovnih 
kolektivov v ljubljanskem pro
storu.

Soglasno so pohvalili organiza
torje sestanka, čeprav so v pre
teklosti pobudniki takih sestan
kov bili drugi. Takšni sestanki bi 
morali biti bolj pogosti, navse
zadnje že zaradi izmenjave izku
šenj pri delu. Uredništva v kolek
tivih tarejo razne težave, člani 
kolektivov, zlasti člani samo
upravnih organov, premalo sode
lujejo s prispevki, kar znatno 
otežuje informiranje. Večino dela 
navadno opravi urednik sam. Ker 
glasila izhajajo mesečno ali le 
redko na krajši čas, je težko 
hitreje posredovati informacije. 
Zaradi tega so pomembni komen
tarji vseh vrst, najbolj priljublje- 
in pa so po mnenju prisotnih in
tervjuji (pogovori z raznimi ose
bami).

Razprava je postavila v ospred
je tudi vprašan;e delovnega polo
žaja urednikov. Izraženo je bilo

mnenje, da bi kazalo zlasti v 
večjih kolektivih imeti profesio
nalne delavce. Pred časom usta
novljena sekciia za urednike to
varniških časopisov in drugih 
glasil kolektivov pri društvu no
vinarjev Slovenije ni zaživela. 
Komite pa je obljubil, da bo to 
stanje preveril, če naj verjame
mo zagotovilom, bo komite mest
ne konference ZKS v Ljubljani 
bolj pogosto pobudnik podobnih 
sestankov. Tesnejše sodelovanje 
bomo dosegli že s tem, da bo 
komite posredoval uredništvom

Ce nekaj zanima tebe,' 
bo gotovo zanimalo še 
koga. Zato sporoči vsa
ko. novico uredništvu —

gradivo, ki bo lahko rabilo ured
nikom za obogatitev vsebine gla
sil. Pozdravljamo vsako pobudo, 
ki krepi dejavnost na področju 
informiranja, saj se premalo za
vedamo pomena glasil v kolekti
vih, ki so eden izmed temeljev 
samoupravnega mehanizma v na
ši družbi.

K. V.

Na Nizozemskem
V deželi dela (in tulipanov)

Mlini na veter, kanali, tulipani, 
lesene cokle in sir, to naj bi- 
bile glavne karakteristike Nizo
zemske ali Holandije, kot jo sicer 
navadno imenujejo. Čeprav so to 
res neke tipične značilnosti, ven
dar resnica s tem še zdavnaj ni 
zajeta v celoti. To je danes 
dežela, ki ima razen vrtnarskih 
opravkov še precej drugega, bolj 
tehtnega dela. Samo 11 %> prebi
valstva živi še od poljedelstva, 
vrtnarstva in ribištva, 42 %> v in
dustriji, 45 % pa v trgovini, trans
portu in drugih panogah gospo
darstva. Nacionalni dohodek je

zelo visok in znaša kar 20.000 
milijard SD.

Tako kot Nepalu pod Himalajo 
rečejo '»streha sveta«, tako bi 
Nizozemski lahko rekli »dno 
sveta«, saj leži polovico njenega 
ozemlja pod gladino morja; ka
dar je plima in če bi popustili 
nasipi ob obalah, bi voda zalila 
tri petine prebivalstva. Večni boj 
z vodo, z morjem. In to pridno, 
vztrajno, resno ljudstvo je izšlo 
iz borbe kot nesporen zmagova- 
ler. Vsak boj sicer zahteva žrtve, 
ne samo materialne, tudi člove
ške. Tako je 1. 1952 ob plimi in 
hudem viharju morje predrlo 
nasipe in pogoltnilo 1.800 ljudi, 
50.000 pa jih je ostalo brez stre
he. Življenje je tedaj izgubil tudi 
neki kmet, ki mu je voda že zali
vala hišo, pa se je vrnil, da bi 
ugasnil luč v sobi. Voda pa je 
njemu ugasnila luč življenja.

V Ljubljani imamo ob Križan
kah Salendrovo ulico. Malokdo 
še ve, da je pravzaprav imenova
na prav po Holandcih. Ko so pri 
nas pred kakimi tristo leti želeli 
osušiti Ljubljansko barje, so po
klicali »Seelanderje«, to je stro
kovnjake za odvodnjavanje iz 
jugozahodnega dela Nizozemske, 
prav od tam, kjer je boj z vodo 
od nekdaj najtežji. Ti strokov
njaki so stanovali v ulici, ki je 
po njih dobila ime »seeliinder- 
ska«, kar se je v teku časa spre
menilo v »Salendrovo«.

Nizozemska (ime prihaja od 
tod, ker je velik del dežele pod 
morjem) je komaj za tretjino 
večja od Slovenije, ima pa kar 
12,5 milijona prebivalcev, kar je 
sedemkrat več kot naša dežela. 
Seveda ima Nizozemska 344 pre

bivalcev na kvadratni kilometer 
in je torej najgosteje naseljena 
država na svetu.

O Nizozemski bi lahko govorili, 
da je zanimiva, pestra, prikupna, 
gostoljubna, nikakor pa ne bi 
mogli reči, da je bogata po na
ravnem bogastvu. Surovin skoraj 
nima. Zemlja je za naše pojme 
naravnost revna: zamočvirjena 
in polna peska. Vse je ravno, 
redko poraslo, najvišji vrh je v 
Ardenih 323 m visok hribček. 
Belega premoga ni, ker ni vodnih 
padcev in vendar so vse proge 
elektrificirane in vlaki tečejo po
gosto kot avtobusi. Nobenih su
rovin, imajo pa vendarle izredno 
močno predelovalno industrijo. 
Komaj 68 dni na leto imajo son
ce. Narava tu pač ni bila rado
darna. Vse si je bilo treba pri
služiti s trdim delom.

Življenje je zahtevalo od njih 
neprestan boj: z naravo, z mor
jem, z zunanjimi sovražniki. Pred 
400 leti so 80 let bili in uspešno 
dokončali ogorčen boj proti 
španskim osvajalcem. V zadnji 
vojni je bila Nizozemska zgled 
zagrizenega in junaškega boja 
proti Hitlerjevi soldateski. Pri
povedujejo, da so od lakote jedli 
celo čebulice tulipanov. Posamez
ni predeli so bili po nemški pro
tiofenzivi na Ardene popolnoma 
odrezani od preskrbovalnih sre
dišč. Zato se menda Nemci pri
volili, da prihajajo enkrat teden
sko ameriška transportna letala 
in jim iz zraka spuščajo hrano. 
Ob neki taki priliki je letalo spu
stilo težek tovor. Prebivalci so 
brž pohiteli in začeli odpirati za
boje, ki so padli izpod neba. A 
bil je le poper, sam poper, 45 ton 
popra. Zelo nerodna pomota ne
kega skladiščnika v ameriškem 
vojaškem skladišču...

Velike težave so morali prema
gati tudi po vojni. Ne samo, da 
je bilo treba obnoviti porušene 
domove, industrijo in prometne 
zveze; razpadel jim je tudi impe
rij, saj je Indonezija že 1. 1945 
oklicala neodvisnost. Na stotiso- 
če ljudi, ki so prej zasedali vo
dilne položaje v podjetjih in

plantažah Indonezije, se je mo
ralo vrniti domov. Brez kruha, 
brez doma. Ostalo jim je le golo 
življenje. Vodja varnostne službe 
v večji tovarni mi je pripovedo
val: »Bil sem inženir za sladkor
ne nasade, doli rojen, vzgojen in 
šolan. L. 1945 sem se moral vrniti 
v »domovino«, ki je še nikoli ni
sem videl. Tu ni sladkornih nasa
dov, torej je bilo treba začeti vse 
znova. V tovarni so mi rekli, da 
zanje nič ne znam in naj pač 
prevzamem delo varnostnega teh
nika, ker nimajo nobenega manj 
odgovornega dela.« To je bilo 
sicer rešeno »malo za šalo, malo 
zares«, po svoje pa je vendarle 
značilno.

Danes imajo vsi ti ljudje delo, 
zrastle so nove tovarne in še 
vedno rastejo, zrastli so nešteti 
domovi, predvsem v obliki bun- 
gafovva. Vse je grajeno v fasadni 
rdeči opeki, tako tipični za sever
no Evropo. Po celodnevnem delu 
v tovarni ali uradu pohiti Holan
dec čim prej domov in zvečer 
v družini je krona dneva. Visoka 
stanovanjska kultura, zelo okus
no in moderno opremljen domek, 
garaža, kjer čakata dva avtomo
bila, eden zanj, eden zanjo, pred 
hišo trata z gosto, nizko rezano 
travo, centralna kurjava in seve
da kamin v dnevni sobi. V služ
bi delaš, doma živiš.

Človek pa je presenečen, ko vi
di v mestu celo vrsto stanovanj, 
ki ostajajo ves večer nezagmje- 
na, tako da lahko vsakdo s ceste 
opazuje, kaj počne družina v 
dnevni sobi. Zato pa imajo mno
ga stanovanja ob zunanji strani 
poševno montirana ogledala, da 
iz notranjosti lahko opazujejo 
mimoidoče po pločniku in pro
met na cesti. Holandci, pravijo, 
so zelo radovedni...

Stanovanja imajo enojna ok
na, saj pozimi zaradi toplega 
zraka, ki prihaja z morja, v res
nici ni nobenega mraza, poleti pa 
tudi nobene posebne vročine. Ko 
sem sredi januarja odletel z za
grebškega letališča, je bilo 22° 
pod ničlo in ko smo štiri ure 
pozneje pristali v Amsterdamu, 
je bilo 12° nad ničlo, torej 34° 
razlike, v prid severni Nizozem
ski.

(Nadaljevanje prihodnjič)
Mirko Hrovat

Mlini na veter kot pri nas kozolci
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»Ne vem, kako naj ga nagradimo?« 
»Po delu vendar.«
»Kako se pa to naredi?«

»Janez, kakšno izobrazbo imaš pa ti po analitični oceni?« 
»Srednjo tehnično.«
»Ha, ha, saj še osemletke nisi izdelal.«
»Nič zato, saj tudi moj šef nima treh doktoratov.«
»? ? ?«

ŠPORTNIK

Izbrane misli
Ljubezen je sovražnik, ki ga ne 

moreš premagati v borbi; zmagaš 
le, če zbežiš. Cervantes

Ljubiti pomeni premagati sam 
sebe. O. Wilde

Vsaka glasba pride iz srca in 
mora zopet najti pot do njega.

Hauptman
Edino, kar pričakujemo od ge

nija, je ljubezen do resnice.
Goethe

Glasba je univerzalen jezik člo
veštva. Goethe

Oprostiti nekomu pomeni imeti 
veliko duševno moč. Gandhi

Mačka ne lovi miši z rokavica
mi. Franklin

Vsakemu človeku, tako odrasle
mu kot otroku, je potrebno ne le, 
da ve, ampak tudi, da občuti, da 
nekomu prinaša veselje.

Dolinina
Kar hitro dobiš, hitro izgubiš.

C. Bronte

PREGOVORI RAZNIH 
NARODOV

Uči se na tujih napakah, ker 
nimaš časa, da bi jih vse sam 
naredil. (Indijski)

Poznamo tudi prazne ljudi, ta
ko kot prazne denarnice.

(Turški)
Ni morja brez valov, vrat brez 

tečajev in dekleta brez ljubezni.
(Turški)

Starega vola ne bi ubili, če ne 
bi pozabili, kaj vse je za nas 
naredil. (Turški)

Kdor jezdi na tujem konju, ne 
bo prišel do cilja. (Arabski)

Kadar siromak je kokoš, je 
eden od obeh gotovo bolan.

(Arabski)

Večkrat smo smešni, pa zato 
nismo nič krivi. Heine

Največja sreča v življenju je 
zavest, da si izpolnil svojo dolž
nost. Hezlit

Fantazija lahko ubije, pa tudi 
ozdravi. Kelly

Ženske so si izmislile ljubezen, 
a moški poroko in zvestobo.

Paire
Misel dela človeka velikega.

Pascal

Resnica je večkrat tako prepro
sta, da ji ne verjamemo.

Levalde
Maska pade, a človek ostane.

Minucij
Resnica se razodene samo ti

stemu, ki jo išče. Lukrecij

Najhuje je spominjati se sreč
nih dni v bedi. Pirandello

Hodim in se izgubim, želim si 
tega, kar ne morem doseči, in 
dosežem tisto, česar si ne želim.

Tagore

Kakršna pamet, takšne besede.
(Ruski)

človek brez vzgoje, telo brez 
duše. (Ruski)

Ni vrtnice brez trnja.
(Angleški)

Laže jahaš ovco v gozdu, kakor 
da bedaku kaj razložiš.

(Latvijski)
Kar zamudiš v mladosti, ne 

moreš nikoli nadomestiti.
(Lužiškosrbski)

Kdor se poleti ne znoji, bo po
zimi zmrznil. (Ruski)

Pameten išče posel, a neumen 
se greje pri peči. (Ruski)

Za časa mojih študijev na uni
verzi sem najbolj sovražil eko
nomijo. Imel sem pa še to smolo, 
da smo imeli ta predmet takoj 
za laboratorijskimi vajami iz bo
tanike. Vse to je povzročilo 
v moji glavi pravo zmedo. Pa 
vendar ne tolikšno, da bi bil bolj 
zmeden kot študent Bolcncijevič, 
ki je imel ekonomijo takoj za 
fiziko.

Univerza države Ohio je imela 
ta čas enega najboljših rugby 
klubov v državi, a Bolencijevič 
je bil njegov najboljši igralec. V 
klubu pa so mu postavili pogoj: 
če hočeš igrati, ne smeš zaosta
jati v študiju. To je bilo zanj 
seve najtežje. O njem so govorili, 
da če že ni neumnejši od bika, 
pametnejši od njega pa prav go
tovo ni.

Vsi profesorji so bili nasproti 
njemu zelo popustljivi in so mu 
na vse načine pomagali. Nobeden 
pa ni šel v tem tako daleč kot 
profesor ekonomije. Ko smo ne
koč na seminarju razpravljali o 
transportu, ceni prevoza in raz
nih transportnih sredstvih, je 
prišel na vrsto tudi Bolencijevič. 
»Povejte mi eno izmed sredstev 
prevoza,« ga je vprašal profesor. 
Bolencijevič pa kar tiho, samo 
oči je izbuljil in imel videz na 
smrt prestrašenega človeka. »No, 
z drugimi besedami, najbolj po
gost način prevoza, ki nam rabi 
za to, da premagamo daljše raz
dalje iz mesta v mesto,« je na
daljeval profesor. Bolencijevič je 
bil videti kot človek, ki mu na
stavljajo past. Profesor mu je 
hotel pomagati tako, da mu je 
dal na izbiro, naj našteje trans
portno sredstvo, ki ga poganja 
para ali elektrika. A odgovora ni 
dobil. Nenadoma je profesor skle. 
nil prekiniti mučno tišino. Že ves 
zaripel v obraz je pričel najprej 
tiho, potem pa vedno bolj na 
glas: »Puf — puf — puf.« Profe
sor nas je obupno gledal. Vsi 
smo vedeli, da Bolencijevič mora 
odgovoriti na vprašanje, saj je 
do najtežje tekme v Illinoisu pre
ostalo samo še teden dni.

»Tu — tu — tu« je prihajalo 
iz študentovskih vrst. In še in še 
smo se trudili, da bi čim bolj 
zvesto posnemali pisk pare, ki jo 
izpušča lokomotiva. Naša priza
devanja je kronal še profesor, ki

je že ves iz sebe zašepetal: »Ding- 
dong, ding-dong.« A vse je bilo 
zaman. Bolencijevič je bil že kar 
vijoličast v obraz od samega 
premišljevanja, kaj vendar hoče 
profesor od njega. Odgovora seve 
ni vedel. Profesor se je tedaj od
ločil za drugo taktiko. Vprašal 
ga je: »Kako pa ste prišli na uni
verzo, gospod Bolencijevič?« 
»Oče me je poslal.« — »S kakš
nim namenom pa vas je oče po
slal v mesto?« — »Denar mi je 
dal,« je prav počasi odgovoril naš 
šampion. »Dobro, tega vas nisem 
vprašal, temveč s kakšnim pre
voznim sredstvom ste prišli?« — 
»Z vlakom,« je odgovoril naš 
športnik. — »Popolnoma pravil
no,« je ves zažarel profesor, »ze
lo dobro, gospod Bolencijevič. Na 
vrsti je naslednji kandidat, go
spod Kuinski, prosim vas, povej
te mi...«

James Thurber

Dva simbola Nizozemske: 
tulipani in mlini na veter

Lažnivec je vedno pripravljen 
priseči. (Arabski)

»Danes smo se pri fiziki učili, 
da istočasno na istem mestu ne 
moreta obstajati dve telesi.«

»Moj očka pa pravi, da tam 
kjer dela on, dva zasedata ENO 
delovno mesto.«

STROJNIŠKI
VESTNIK

glasilo oddelka za strojni
štvo, inštituta za turbo- 
stroje, društva strojnih 
inženirjev in tehnikov SR 
Slovenije.

Prinaša aktualne članke 
iz strojništva, 
pregled domače in tuje 
strokovne literature, 
društvene vesti, 
poročila o delu in uspe
hih vseh vodilnih tovarn 
strojne industrije.

Izhaja dvomesečno v nakla
di 3000 izvodov.

Uredništvo in uprava: 
Ljubljana, Aškerčeva 16

TEHNIKA
Časopis »Tehnika«, 

organ Zveze inženirjev 
in tehnikov Jugoslavije, 
izhaja vsakega prvega 

v mesecu.
Obsega:

1. Splošni del tehnike
2. Naše gradbeništvo
3. Rudarstvo in metalur

gijo
4. Strojništvo in elektro

tehniko
5. Kemično industrijo
6. Prehranjevalno industri

jo
7. Promet
8. Organizacijo dela
9. Obvestila industrijskih 

podjetij o njihovih pro
izvodih in tehničnih do
sežkih

Vsaka številka obseda 
približno 25 strani velike
ga formata 21X 29 cm.

Letna naročnina: 12.000 
dinarjev.

Posamezna številka: 1250 
dinarjev.

Naročila pošiljajte na na
slov: DIREKCIJA ZA IZ- 
DAVAČKU DELATNOST 

»TEHNIKA«, Beograd, 
Kneza Miloša 7/II; telefon 

30-106, 30-057 in 30-024

Časopis »Litostroj« izhaja me
sečno (s posebnimi prilogami) 
v nakladi 5800 izvodov — Ure
ja ga uredniški odbor — Glav
ni urednik dr. Branko Vrčon
— Odgovorni urednik Pavel 
Perko — Tehnični urednik 
Estera Lampič — Tel. ured
ništva 313-511 (h. c.), telefon 
glavnega urednika 580, odgo
vornega 415 — Cena posamez
ni številki v prodaji 50 Sdin
— Poštnina plačana v gotovini
— Rokopisov ne vračamo — 
Tiska tiskarna ČZP »Primor

ski tisk« v Kopru.


